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Mindenszentek: 
hideg ősz
bolyg a szellem fázva,
fázó népség temetőz
sírokon gyertyázva.
Jaj az év temető,
mindennap egy holt,
minden napra minden éj
ráírja, hogy: Volt.

Babits Mihály

Itt az ideje, hogy derűlátóak legyünk!
Valószínűleg a derűlátás az utolsó, amit logikusnak, vagy indokoltnak tartanak most, 
amikor szinte minden napra jut egy-egy aggasztó előrejelzés az energiakrízis, az inflá-
ció, vagy az azt (valószínűen) követő durva recesszió kapcsán – és még csak néhányat 
említettem a nyugtalanító akutális jelenségek közül. Én mégis azt gondolom, fontos, 
hogy bizakodjunk, hinnünk kell, hogy idővel minden rendben lesz. Az emberiség tör-
ténetében talán soha nem létezett olyan időszak, amelyben kánaáni állapotok ural-
kodtak. Tudjuk jól, hogy mindig volt éhezés, szegénység, háború 
és voltak járványok is. Vagyis amit most tapasztalunk, az eddig is 
létezett, csak sajnos mindez most erőteljesebben érint minket. Az 
imént említett súlyos „csapások” ellenére a világunk nemcsak hogy 
töretlen maradt, de egyre fejlettebb lett, miután átvészelte a legvére-
sebb, legrémületesebb időszakokat. A mögöttünk álló évszázadok 
fordulatai azt üzenik – ha elég erősek vagyunk, és ha a legnehezebb 
körülmények között is képesek vagyunk keményen kitartani, végül 
valahogy minden rendeződik. A külső hatásokat ugyan nem befolyá-
solhatjuk, de sokat tehetünk azért, hogy belső békénket megtartsuk, 
s így a nehézségek közepette is észrevehetjük és élvezhetjük az élet 
örömeit, sőt, akár javíthatunk is azon, amire épp lehetőségünk van.
Ez a bizakodó „attitűd” segített minket az elmúlt nyolc évben végzett 
munka során. Bár a kezdetnél számtalan súlyos feladattal, fékező té-
nyezővel szembesültünk, nem érhettük be annyival, hogy orvosoljuk 
a hiányosságokat, és megpróbálunk eljutni egy addiginál jobb, elfo-
gadhatóbb szintre. Ennél jóval merészebb vízió alapján határoztuk meg céljainkat. A 
legfontosabb törekvéseink között szerepelt az is, hogy Királyhelmec fejlődőképes, zöl-
debb, szerethető várossá váljon – ezt szem előtt tartva egy az ökológiai fenntarthatóság-
ra vonatkozó koncepció alapján készítettük el a városfejlesztéssel kapcsolatos terveket. 
Az akkori helyzetben nehéz volt elképzelni ezek sikerét, de mi hittük, hogy a kezdeti 
nehézségek leküzdése után egyre könnyebb lesz elérnünk céljainkat, amelyeket lassan, 
de biztosan el is kezdtünk megvalósítani. Nem láthattuk előre, hogy később milyen 
súlyos „külső hatásokkal” kell majd szembenéznünk, ám a merész irány, amit bevállal-
tunk, most sokszorosan megtérül, hiszen a közelmúltban elvégzett fejlesztések a város 
több szegmensében teszik lehetővé a takarékoskodást, megkönnyítve ezzel az energia-
válság elleni küzdelmünket. A legjelentősebbek ezek közül a kultúrház, valamint a két 
helyi óvoda épületének hőszigetelése, felújítása, a magyar alapiskola, ahol nyílászárók 
cseréje zajlott és ahol reményeink szerint a jövőben megvalósulhat a tetőfödém hőszi-
getelése, a teljes felújításon átesett, hőszigetelt és új nyílászárókkal ellátott közösségi 
központ, valamint a szlovák alapiskola energiaigényének csökkentését célzó, jelenleg 
folyamatban lévő fejlesztés, melynek keretében a geotermikus fűtésre való átállás is 
megvalósul, de itt említhető az OPP irodaház felújítása is, hiszen a munkálatok során 
egyebek mellett homlokzati hőszigetelést és nyílászárócserét is elvégezték.
Önmagában az is örömre ad okot, hogy ezek a nagy összegű fejlesztések megva-
lósultak városunkban, ám – ahogy azt az imént említettem – külön fontossággal 
bír a tény, hogy az energiaválság árnyékában ezeknek köszönhetően könnyebben 
takarékoskodhatunk.  
Tisztelt Királyhelmeciek!
Az utóbbi években számtalan nehézséggel kellett szembenéznünk, és minden jel 
arra mutat, hogy az előttünk álló időszakban további aggasztó fejleményekre szá-
míthatunk. Nem meglepő, ha mindezek miatt egyre nő bennünk a félelem, de ne 
engedjük, hogy elvesszen belőlünk a makacs kitartás. A mindennapok egyre súlyo-
sodó gondjai mellett is dönthetünk arról, hogy milyen beállítottsággal kezeljük eze-
ket. Kétségbe eshetünk, aggódhatunk, vagy akár apátiába eshetünk, de megtehetjük 
azt is, hogy bizakodóak maradunk. 

Pataky Károly, polgármester

Je čas na to, aby sme boli optimistickí!
Optimizmus je, pravdepodobne, posledná vec, ktorú v súčasnosti považujeme za logickú 
alebo odôvodnenú, lebo skoro na každý deň pripadne jedna znepokojujúca predpoveď 
v spojitosti s energetickou krízou, infláciou alebo s krutou recesiou, ktorá ju (pravde-
podobne) bude sprevádzať. A to som vymenoval iba zopár skutočností spomedzi aktuál-
nych znepokojujúcich javov. Ja si však myslím, že je dôležité, aby sme dôverovali a ve-
rili, že časom bude všetko v poriadku. V histórii ľudstva snáď nikdy neexistovalo také 

obdobie, v ktorom vládli kanaánske pomery. Dobre vieme, že vždy bol 
hladomor, chudoba, vojna a boli aj epidémie. Teda to, čo prežívame 
práve teraz, bolo aj doteraz, ale, žiaľ, v súčasnosti sa nás to dotýka 
veľmi intenzívne. Napriek pred chvíľkou spomínaným vážnym pohro-
mám ostal náš svet nielen nezlomným, ale stal sa rozvinutejším po tom, 
čo prekonal najkrvavejšie a najhroznejšie obdobia. Udalosti prekona-
ných storočí nám odkazujú – ak sme dostatočne silní a sme schopní vy-
trvať aj v najťažších podmienkach, nakoniec sa všetko nejako urovná. 
Vonkajšie podmienky síce nedokážeme ovplyvniť, ale môžeme urobiť 
veľa pre to, aby sme sa držali nami stanoveného smeru, a tak bude 
možné aj uprostred ťažkostí si všimnúť a užívať si radosti života a do-
konca môžeme dosiahnuť zlepšenie možností, ktoré sa nám naskytnú.
Tento optimistický postoj nám pomáhal v práci, ktorú sme odviedli 
v priebehu posledných rokov. Hoci sme boli v začiatkoch konfrontovaní 
s mnohými ťažkými úlohami a brzdení rôznymi skutočnosťami, nemohli 
sme sa uspokojiť s tým, že iba vyriešime nedostatky, a potom sa pokúsi-

me dostať na úroveň, ktorá bude lepšia a prijateľnejšia ako tá predchádzajúca. Naše ciele 
sme vymedzili na základe oveľa odvážnejších vízií. K tým najdôležitejším snahám patrilo 
aj to, aby sa Kráľovský Chlmec stal mestom schopným rozvoja, mestom zelenším a obľú-
beným – majúc pred očami tieto ciele sme na základe koncepcie ekologickej udržateľnosti  
pripravili aj plány spojené s rozvojom mesta. V daných podmienkach bolo ťažké pred-
staviť si ich úspešnosť, ale my sme verili, že po prekonaní počiatočných ťažkostí sa budú 
dať  naše ciele dosiahnuť čoraz ľahšie, preto sme ich začali pomaly ale isto uskutočňovať. 
Nemohli sme predvídať, aké ťažké „vonkajšie vplyvy“ sa nám postavia do cesty neskôr, 
ale odvážny smer, ktorý sme si zvolili, sa nám teraz mnohonásobne odmeňuje. Veď rozvoj 
uskutočnený v nedávnej minulosti nám umožňuje uplatniť vo viacerých oblastiach mesta 
šetrenie, uľahčujúc tým boj proti energetickej kríze. Spomedzi nich sú najdôležitejšie – 
tepelná izolácia a rekonštrukcia kultúrneho domu a dvoch miestnych materských škôl, 
základná škola s vyučovacím jazykom maďarským, kde prebehla výmena okien a dverí 
a kde, podľa našich nádejí, prebehne v budúcnosti tepelná izolácia strešnej krytiny, ko-
munitné centrum, ktoré prešlo kompletnou rekonštrukciou, tepelnou izoláciou a výmenou 
okien a dverí, základná škola s vyučovacím jazykom slovenským, kde práve prebieha 
rozvoj zameraný na zníženie energetickej náročnosti, v rámci ktorého sa uskutoční aj pre-
chod na geotermálne vykurovanie. Tu môžem spomenúť aj obnovu budovy OPP, pretože 
v priebehu prác došlo k zatepleniu jej fasády a k výmene okien a dverí.
V podstate nás teší, že sa tento finančne náročný rozvoj uskutočnil, ale – ako som to už 
spomenul – za obzvlášť dôležitú skutočnosť považujem najmä to, že na pozadí energetic-
kej krízy môžeme vďaka tomuto rozvoju ľahšie šetriť.  
Vážení obyvatelia Kráľovského Chlmca!
V posledných rokoch sme sa museli postaviť čelom mnohým ťažkostiam a všetko pouka-
zuje na to, že v nasledujúcom období môžeme počítať s ďalšími znepokojujúcimi udalos-
ťami. Preto nás neprekvapuje, že kvôli týmto skutočnostiam v nás čoraz častejšie rastú 
obavy, ale nedovoľme, aby sa z nás vytratila tvrdohlavá vytrvalosť. Aj v období zhoršo-
vania každodenných starostí môžeme rozhodovať o tom, akým spôsobom budeme situáciu 
riešiť. Môžeme prepadnúť zúfalstvu, môžeme mať obavy, alebo sa dostať do stavu apatie, 
ale môžeme urobiť aj to, že budeme aj naďalej dúfať.

Karol Pataky, primátor
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a királyhelmeci városi hivatal híreia királyhelmeci városi hivatal hírei Az önkormányzat spórol 
a közvilágításon 
Az energiaválság miatt volt szükség a megszorító intézkedésre

Pataky Károly tájékoztatása szerint a város azután döntött a megszorító intézke-
désről, hogy a megváltozott gazdasági körülmények között kiszámította a 2022-
es várható energiaköltségeket. „Az energiaárak drasztikus emelkedése sajnos vá-
rosunkat sem kerülte el. Ez ugyanúgy, mint a háztartásoknak, a közintézményeket 
fenntartó önkormányzatoknak is komoly problémákat okoz. Az áremelések után 
ugyanannál a szolgáltatónál ugyanazért az elfogyasztott villanyáramért a korábbi 
összegtől 80 ezer euróval kell többet fizetnie a városnak. Nem tehetünk mást, 
minthogy megpróbálunk takarékoskodni” – közölte a polgármester. Hozzátette, a 
költségvetést tavaly nem a mostani az energiaárakkal számolva tervezték, a több-
letösszeget pedig a városnak valahogyan ki kell gazdálkodnia. 
„Szeptemberben változtattunk a közvilágítás megszokott működésén. Azzal, hogy a 
rendszert egy órával később kapcsoltuk be, valamint egy órával korábban kapcsoltuk ki, 
kb. 18-20 %-os megtakarítást értünk el. Mivel többen jelezték a városvezetésnek, hogy 
ez a változtatás problémát okoz a mindennapi feladataik ellátása közben, szakemberek-
kel egyeztetve úgy határoztunk, hogy módosítjuk a korábbi intézkedést. Eddig a köz-
biztonság megőrzése érdekében az éjszakai órákban bekapcsolva hagytuk a lámpákat, 
így viszont a kora reggeli és esti, még viszonylag forgalmas időszakokban volt sötét. 
A lakossági igényeknek megfelelően hozott döntés értelmében időzítő kapcsolókat 
szerelünk fel a közvilágítás egy-egy szakaszán, hogy ezek ki- és bekapcsolásával taka-
rékoskodjunk – ezt a munkát folyamatosan végezzük el, mivel időigényes a hiánycikk-
nek számító kapcsolók beszerzése. Így kora reggel és este világítani fognak a lámpák, 
az éjjeli órákban azonban lekapcsoljuk a rendszert a város egész területén. Ez télen 

Samospráva šetrí na verejnom osvetlení
K úsporným opatreniam došlo kvôli energetickej kríze

Podľa informácií Karola Patakyho sa mesto rozhodlo zaviesť úsporné opatrenia 
po tom, ako po zmene hospodárskych podmienok vypočítalo očakávané výdavky 
za energiu za rok 2022. „Drastický vzostup cien energií, žiaľ, neobišiel ani naše 
mesto. Ten spôsobil ako domácnostiam, tak aj samosprávam spravujúcim verejné 
inštitúcie, vážne problémy. Po zvýšení cien u toho istého poskytovateľa za to isté 
množstvo použitej elektrickej energie musí mesto zaplatiť o 80 tisíc eur viac,  ako 
bola predchádzajúca suma. Nemôžeme urobiť nič viac, len sa pokúsiť o šetrenie,“ 
– oznámil pán primátor. Dodal, že rozpočet v minulom roku nebol naplánovaný so 
súčasnými cenami energií, preto musí mesto prebytok hospodárne vyrovnať. 
„V septembri sme uskutočnili v obvyklom fungovaní verejného osvetlenia zmeny. 
Tým, že sme systém zapli o hodinu skôr a hodinu skôr sme ho aj vypli, dosiahli sme 
úsporu okolo 18 až 20 %. Keďže viacerí občania avizovali vedeniu mesta, že táto 
zmena im spôsobuje problémy pri výkone každodenných povinností, po konzultácii 
s odborníkmi sme sa rozhodli, že predchádzajúce nariadenie upravíme. Doteraz 
sme v záujme zachovania bezpečnosti pre verejnosť nechali pouličné lampy v noci 
zapnuté, lenže takto bola tma skoro ráno a podvečer, v období, keď bolo ešte na uli-
ciach pomerne rušno. V súlade s požiadavkami obyvateľov sme došli k rozhodnutiu, 
že na jednotlivé úseky verejného osvetlenia namontujeme časové spínače, aby sme 
ich zapínaním a vypínaním šetrili – tieto práce budú prebiehať postupne, lebo za-
obstaranie nedostatkových spínačov je časovo náročné. Pouličné lampy budú preto 
svietiť skoro ráno a večer, ale v nočných hodinách systém na celom území mesta 
vypneme. V zime táto skutočnosť sťaží odpratávanie snehu a práce spojené s údrž-
bou ciest. Naši spolupracovníci už v minulých dňoch namontovali spomínané časo-
vé spínače na siedmich úsekoch, lenže ich zaobstaranie a namontovanie vyžaduje 
určitý čas, preto žiadame tu žijúcich občanov o trpezlivosť a pochopenie do doby, 
kým situácia nebude vyriešená,“ – uzavrel primátor.

Folytatódik az út- és járdafejlesztési 
projekt 
Az őszi munkálatokat pályázati támogatásból fedezik 

Két évvel ezelőtt 557 ezer euró vissza nem térítendő pályázati támogatást nyert 
Királyhelmec önkormányzata, ennek köszönhetően októberben elindult az út- és 
járdafelújítás következő, harmadik szakasza. A támogatásból a közeljövőben új 
járdaszakasz épül a Vásártéren, burkolatjavítást végeznek a Fő utca mellett talál-

Pokračuje sa v projekte obnovy 
ciest a chodníkov
Jesenné úpravy sú hradené z vysúťaženej finančnej podpory

Pred dvoma rokmi samospráva v Kráľovskom Chlmci vyhrala v rámci konkurzu 
557 tisíc eur nenávratnej podpory, vďaka ktorej sa v októbri začala ďalšia, už 
tretia etapa obnovy ciest a chodníkov. V blízkej budúcnosti bude z podpory hra-
dený nový úsek chodníka na Trhovisku; opravu pokrývky uskutočnia na význam-
nej časti chodníkov nachádzajúcich sa pri Hlavnej ulici, úplne sa obnoví Ulica 
László Mécsa a také isté úpravy sa vykonajú aj na Loránttfyovej a Nemocničnej 
ulici a na Ulici Mailátha. Novú pokrývku dostane po celej dĺžke aj chodník na-
chádzajúci sa na jednej strane Ulice Rákócziho.
V apríli tohto roka sa obnova ciest a chodníkov v Kráľovskom Chlmci uskutoč-
nila na viacerých miestach v meste. Práce podobného charakteru prebehli pred 
nájomnými bytmi za COOP Jednotou, v oblasti obchodu s poľovníckymi potre-
bami na Hlavnej ulici, pri lekárni Ficaria, na Hunyadiho ulici, na Ibrányiho 
ulici v oblasti svahu, ako aj na úseku pred blokom B. V rámci opravných prác 
sa položilo spolu 4 310 m² novej asfaltovej pokrývky a cena investície bola 115 
tisíc eur. Rekonštrukciu v plnom rozsahu financovala samospráva Kráľovského 
Chlmca. Na jar prebehla aj rekonštrukcia schodov pri budove Jednoty, štátnej 
polície a pri nákupnom centre Milk Agro, ako aj pri bloku B. Hodnota tejto in-
vestície bola 62 tisíc eur.
Podľa informácií pána Karola Patakyho budú práce pokračovať aj po ukončení 
projektu. V nasledujúcich rokoch – podľa finančných možností mesta – sa v Krá-
ľovskom Chlmci postupne obnovia všetky tie cesty a chodníky, ktorých stav si to 
vyžaduje.  

meg fogja nehezíteni a hóeltakarítást és az ezzel kapcsolatos útkarbantartási munkála-
tokat. Munkatársaink az elmúlt napokban már hét szakaszon felszereltek időzítő kap-
csolókat, ám mivel ezek beszerzése és felszerelése némi időt vesz igénybe, a helyzet 
megoldásáig számítunk az itt élők türelmére és megértésére” – zárta a polgármester. 

A projektnek köszönhetően ismét több járdaszakasz újul meg városunkban

ható járda egy jelentős részén, teljesen megújul a Mécs László utca, s ugyanilyen 
munkálatok zajlanak majd a Loránttfy, a Kórház, valamint a Mailáth utcákban. 
A Rákóczi utca egyik oldalán található járda teljes hosszában kap új burkolatot. 
Idén áprilisban Királyhelmec több pontján végeztek út- és járdafelújítást. Ilyen 
munkálatok folytak a Coop Jednota mögötti bérház előtt, a Fő utca vadászbolt 
oldali szakaszán, a Ficaria gyógyszertár mellett, a Hunyadi utcában, az Ibrányi 
út domboldali részén, illetve a B blokk előtti szakaszon. A munkálatok során 
összesen 4310 négyzetméternyi új útburkolatot helyeztek el, a beruházás ösz-
szege 115 ezer euró volt. A rekonstrukciót teljes egészében Királyhelmec Város 
Önkormányzata finanszírozta. Tavasszal a lépcsők rekonstrukcióját is elvégez-
ték a Jednota, az állami rendőrség épülete és az Agro Milk áruház mellett, illetve 
a B blokk mögött. Ezen beruházás költsége 62 ezer euró volt.
Pataky Károly tájékoztatása szerint a munkát a projekt lezárása után is folytatni 
fogják. Az elkövetkező években – a város anyagi lehetőségei szerint – fokozato-
san felújíttatják Királyhelmecen az összes olyan utat és járdát, melyek állapota 
ezt indokolttá teszi. 

A közvilágítás egy-egy szakaszán időzítő kapcsolókat szereltek fel
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Kétszázan vettek részt a jó hangulatú, családias eseményen

Szigorúbb forgalom-korlátozást vezettek be a Templomsor utcában

Nyugdíjasok találkoztak 
a megbecsülés jegyében
Szépkorúakat köszöntöttek az idősek világnapja alkalmából

Összetartó nyugdíjas közösségek baráti társaságában, közel 200-an  ünnepelték 
együtt az idősek világnapját  városunkban október 14-én. A Királyhelmeci Gim-
náziumban megtartott ünnepi találkozóra a rendezők tartalmas kultúrműsorral, 
meleg vacsorával, finomságokkal és ajándékcsomaggal várták a helyi hetven év 
feletti szépkorúakat. „A mai rendezvény arra hivatott, hogy kifejezzük hálánkat, 
tiszteletünket, megbecsülésünket és szeretetünket azok iránt, akik hosszú, munká-
ban eltöltött évek után köztünk töltik megérdemelt nyugdíjas éveiket. Az idős kor 
az élet rendje, az éretté válás korszaka, életbölcsességgel, gazdag tapasztalatokkal 
ötvözve. Köszönjük a példamutatást, köszönjük az emberi értékeket, melyeket be-
lénk csepegtettek” – kezdte köszöntő beszédét Tarcali Nagy Beatrix, a kulturális 
és művelődési osztály vezetője. A közösségi élet jelentőségét hangsúlyozta ünnepi 
köszöntőjében Pataky Károly polgármester, aki az idősek világnapja alkalmából a 
szépkorúak életének nehézségeire, társadalmi szerepére, örömeikre, bánataikra és az 
értük érzett felelősségvállalás, támogatás fontosságára is kitért.
A köszöntők után a helyi oktatási intézmények diákjai versekkel, dalokkal, tánccal 
kedveskedtek a vendégeknek. A gazdag programban óvodások, alapiskolások és a 

művészeti alapiskola diákjai szerepeltek. A résztvevők szívdobogva, elérzékenyül-
ve élvezték a gyerekek előadását – sokakat boldogsággal töltött el, hogy az uno-
káikat is láthatták szerepelni a műsorban. Az Árvalányhaj éneklőcsoport előadása 
osztatlan sikert aratott, ami nem csoda, hiszen az énekesek a kortársaikat köszöntöt-
ték sok szeretettel. Az estebéd elfogyasztása után ki-ki kedvére táncolhatott, vagy 
beszélgethetett a rég nem látott ismerősökkel.
Pataky Károly polgármester elmondta, az elmúlt két évben a járványhelyzet nem tette 
lehetővé, hogy találkozót szervezzenek a szépkorúak számára, idén azonban több mint 

Beszakadhat a Templomsor utca 
egy része, ledőlhet a kőfal
A probléma elhárításához komplex megoldásra van szükség, az érintett polgárok 
bevonásával 

A Templomsort szegélyező támfal egyre romló állapota előidézte fokozott baleset-
veszély miatt szigorúbb forgalom-korlátozást kellett bevezetni a település történelmi 
nevezetességű utcájában. Balogh Csaba hivatalvezető tájékoztatása szerint a problé-
ma meglétét statikus szakvéleménye is alátámasztja, ezért az itt élők biztonsága ér-

dekében kénytelenek korlátozni a forgalmat. „A Templomsor utcára egyre nagyobb 
terhelést jelentett az idők során megnövekedett autóforgalom is, hiszen a kőfal épí-
tése idején csak gyalogosok, vagy lovas szekerek közlekedtek ott. Természetesen 
arra nincs mód, hogy a veszélyesnek számító útszakaszt teljesen tehermentesítsük, 
a Templomsoron élők továbbra is közlekedhetnek az utcájukban, de tisztában kell 
lenniük azzal, hogy a veszély valós, ezért fontos, hogy az autósok és a gyalogosok 
fokozott óvatossággal közlekedjenek” – közölte a hivatalvezető. 
A Templomsor utca állapota már jó ideje gondot jelent Királyhelmecen, ám min-
dig csak az éppen aktuális részprobléma elhárításával foglalkoztak. A teljes prob-
léma megoldását ugyanis – annak anyagi vonzata, valamint technikai és logiszti-
kai összetettsége miatt – senki sem volt hajlandó felvállalni.  
A szóban forgó probléma kapcsán eddig kevésszer esett szó a mostani állapotot ki-
váltó valós okokról és a komplex megoldást nehezítő körülményekről. Vitathatatlan 
tény, hogy előbb a Templomsort szegélyező támfal készült el, és csak ezt követő-
en épültek fel az épületek. Az elmúlt évtizedek során a Fő utca érintett szakaszán 
lévő ingatlanok többségét azonban szabálytalanul építették és bővítették oly módon, 
hogy a kőfalat gyakorlatilag beépítették a házakba, s mivel nagyobb kihasználható 
belső teret próbáltak nyerni, a kőfalat tartó pilléreket – néhány kivételével – eltávo-
lították. Több esetben ezen anyagot használták fel az építkezéshez is. Természetesen 
az érintettek mindezt a szükséges engedélyek nélkül tették, ráadásul az építkezési 
tilalom idején is akadtak, akik ezt figyelmen kívül hagyva további építési munká-
latokat végeztek el. A felelősök többsége azonban ma már nem él. Az ingatlanok 
azóta akár többször is gazdát cseréltek, így nincs senki, akit felelősségre, vagy akár 
kérdőre vonhatnánk. A mostani tulajdonosok azzal érvelnek, hogy ez az állapot már 
akkor is fennállt, amikor az ingatlanokat rájuk hagyták, vagy megvásárolták. 
Az utcában található családi házak többségénél évek óta szabálytalanul az útra van 
kivezetve az esővízcsatorna. Emiatt a támfal elejére folyik a víz, amely – mivel nem 
képes lefolyni – beszivárog a fal réseibe, tovább rontva ezzel annak statikáját. A 
földgáz bevezetésénél végzett munkálatok idején a kőfal mellett egy jókora méretű 
mély árkot ástak, amelyet aztán hosszú hónapokig nem temettek be, így a hó és a 
víz még mélyebbre jutott, s tovább rontotta a helyzetet. Az utca évtizedekkel ezelőtti 
tervezett leaszfaltozása enyhített volna a beszivárgó esővíz okozta problémán, ám ez 
ellen éppen az ott lakók tiltakoztak a leghevesebben. Mivel a fal nem bírta tovább 
mindezt a terhelést, és egy része leomlott. Bár azt a részt akkor megerősítették, az 
alap problémát – a szabálytalanul kialakított épületeket és esővíz-elvezetőket – nem 
hárították el, így a csapadék azóta is beszivárog a kőfal repedéseibe” – magyarázta 
a hivatalvezető, aki szerint a problémára nem létezik részleges megoldás. Ráadásul 
az érintett terület nem városi tulajdon, így a helyreállítási komplex munkálatokra, 
pályázati pénzeket sem igényelhetnek. „Ahhoz, hogy a problémát hatékonyan kezel-
hessük, egyszerre kellene megoldást találni az esővíz elvezetésre, a szennyvízcsa-
torna-hálózattal kapcsolatos gondokra, pótolni kellene a hiányzó tartópilléreket, és 
persze teljes hosszában stabilizálni kellene a kőfalat. Valószínű, hogy a szabálytala-
nul beépített ingatlanok megbontása nélkül mindez nem lenne megoldható. 
Mérhetetlenül sajnálatos, hogy néhány ember felelőtlen hozzáállása ilyen súlyos 
károkat idézett elő. A probléma megoldását viszont ezúttal is a város vezetésétől 
várják. Természetesen fontos számunkra, hogy a város történelmi értékét megment-
sük, ennek érdekében igyekszünk megtenni minden tőlünk telhetőt. Még ez éven 
kezdeményezni fogjuk minden érintett fél bevonásával azon egyeztetési folyamat 
elindítását, amely révén vélhetően sikerül majd megállapodni minden érintettel a 
szükséges intézkedések kivitelezését és annak finanszírozását illetően. Ugyanakkor 
félő, hogy a folyamat már nem visszafordítható: a végletekig megrongálódott kőfal 

sajnos szinte bármikor beomolhat. Úgy vélem, hogy ez a módfelett elszomorító fej-
lemény kellő tanulságként szolgál mindenki számára, aki a törvényeket figyelmen 
kívül hagyva, szabálytalan módon jár el akár az építkezésnél, akár a csatornarend-
szerre való rácsatlakozásnál, vagy – ami talán leginkább jellemző – a csapadék-el-
vezetési rendszer kialakításánál” – zárta Balogh Csaba. 

700 meghívót küldtek ki a 70 évnél idősebb nyugdíjasoknak. „Nagyon örültünk, hogy 
a gimnázium aulája megtelt a résztvevőkkel, jó volt látni az idősek örömét. A hangu-
lat a megszokottnál is felszabadultabb volt a családias találkozón – ezt bizonyította, 
hogy a korai vacsorát követő mulatságon többen félretették a járássegítő eszközöket, 
és korukat meghazudtolva, vidáman járták a táncot az élő zenére. Ahogy a csütörtöki 
eseményen, most is Kepes András írót, újságírót idézném: „Azt mondják, amikor az 
ember öregedni kezd, birokra kél benne a bölcsesség és a hiúság. Akin az utóbbi győz, 
az utoljára még mindenféle fontos pozíciót kapar ki magának, bizonygatni kezdi, mi-
lyen eredményeket ért el az élete során, és többnyire elégedetlen, zsémbes öregember 
lesz. A bölcsnek viszont lassanként összeáll a világ, a dolgok és az értékek a helyükre 
kerülnek, megtanulja fölülről szemlélni a dolgokat, tudja, min érdemes bosszankodni 
és min nem, megértő és derűs lesz”. Szívből remélem, hogy az itt élő szépkorúakra a 
gondolat második része érvényes. Kívánom, hogy bölcs derűvel fogadják a minden-
napok történéseit, s hogy sok-sok örömmel teljenek számukra az előttük álló évek és 
évtizedek. Örülök, hogy ismét derűsen együtt ünnepelhettünk” – zárta Pataky Károly.
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Bodrogközi Kulturális Fesztivál
Több ezren voltak kíváncsiak a rendezvény programjaira

Nagy meglepetést okozott a magyarországi zenészek számára, hogy a múlt szomba-
ton szervezett koncertről senkit sem üldözött el a kellemetlen időjárás. A közönség 
a zuhogó esőben, az esernyők oltalma alatt tombolta végig a szombati esti nagy 
koncertet, amely – a többi zenei eseményhez hasonlóan – teltház mellett zajlott a 

királyhelmeci szabadtéri színpadon. (A zenekar tagjai köszönetet is mondtak ezért 
az együttes közösségi oldalán.) A szervezők az utóbbi jó néhány év legsikeresebb 
rendezvényeként könyvelhették el az idei Bodrogközi Kulturális Fesztivált. 

„Az elmúlt évek gyakorlatából okulva most is több eseményt igyekeztünk össze-
kapcsolni. Tettük ezt egyrészt költségkímélő okokból. A jelenlegi nehéz anyagi 
helyzetben igyekeztünk mindenen spórolni, amin lehet. Bár nagyon szerettük volna, 

nem hívtuk meg a testvértelepüléseink küldöttségeit, nem rendeztünk nagy fogadást 
vagy díszebédet az intézményvezetők, az egyházak vagy a pártok képviselőinek 
sem, de azt semmiképp se szerettük volna, ha úgy spórolunk, hogy az emberektől 

vesszük el a kulturált szórakozás lehetőségét. Hisz éreztük az elmúlt évek korlátozó 
intézkedései közepette, hogy mennyire fontosak az emberi kapcsolatok, a közössé-
gek, a közös összejövetelek és élmények. A rendezvényeket – az elmúlt két évhez 
hasonlóan – újra nemcsak a város, hanem különböző polgári társulásokkal és in-
tézményekkel együtt rendeztük egymás mellé. A fesztivál így többek közös szív-

ügye lett, s nem utolsó sorban a programkínálat is bővült. A megszokott események 
mellett idén újra átadtuk a város díjait, voltak könnyűzenei koncertek, népzenei 
előadások, kiállítások, kézműves termékek vására, látványszüret és sok egyéb más 
is. Abban bíztunk, hogy a kínálatban mindenki megtalálja a neki leginkább tetszőt, 
a hozzá legközelebb állót” – közölte Pataky Károly polgármester.

A gazdag program, a színvonalas produkciók a megszokottnál is több érdeklődőt 
vonzottak a rendezvény négy napján. Teltház mellett zajlott a csütörtök esti Walmar 
koncert és a péntek esti István a király rockkoncert is. Ahogy azt már fent említettük, a 
hideg őszi eső sem hiúsította meg a szombat esti nagy koncertet, és elfogytak a jegyek 

Aranyosi Péter vasárnapi előadására is. A Millennium tér reggel 9 óra körül teljesen 
megtelt. Érdeklődők jöttek-mentek a nap során, de tér egészen éjszakáig telve maradt 
emberekkel. Nem csoda, hiszen a megszokottnál is több és változatosabb program, 
látványosság, érdekesség csalogatta oda az érdeklődőket. Itt zajlott a Csatrangos fesz-
tivál is, amely ezúttal is színvonalas népzenei előadásokat, izgalmas bemutatókat, 
foglalkozásokat sorakoztatott fel a nap során. „A négy napos rendezvény minden 

programja és fesztiváleleme rengeteg érdeklődőt vonzott. A Bodrogközi és Ung-vi-
déki Közművelődési Intézet a megszokottnál is gazdagabb programmal színesítette 
a rendezvényt. Több év kihagyás után ismét megszerveztük a hagyományos felvo-
nulást, amelyet szemmel láthatóan örömmel fogadtak az itt élők és az ide látogatók. 
Bár közel húsz évvel ezelőtt új megnevezést kapott, a régióban élők most is szüreti 
ünnepségként emlegetik, ami nem csoda, hiszen Bodrogköz legnagyobb fesztivál-
jának több évtizedes múltra visszatekintő hagyománya van. Magam is jól emlék-
szem azokra, amelyeket gyerekként láttam, s a szüleim elmondása alapján tudom, 
hogy már az ötvenes, hatvanas években is grandiózus volt az ünnepség, amelynek 
elmaradhatatlan része volt a felvonulás. Nem meglepő tehát, hogy a régióban élők-
ben igény van rá, mi pedig minden alkalommal arra törekszünk, hogy tovább éljen, 
s hogy élményeket nyújtson ez a hagyomány” – mondta Leczo Zoltán, a város 
marketing- és sajtóreferense.
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interjú

A fociból sohasem lehet kiöregedni
Beszélgetés Kovács Józseffel

A Királyhelmeci Öregfiúk Labdarúgócsapatának tagjai mindent szenvedéllyel tesznek: 
baráti kapcsolatokat ápolnak, edzenek, baráti mérkőzéseken vesznek részt, és rendsze-
resen segítik egy gyermekotthon lakóit. Meglehet, hogy a „fiúk” lassan korosodnak, de 
a futball szeretete, az összetartás változatlan, a három évtized alatt kötött barátságok 
pedig tovább mélyülnek. Kovács Józseffel, a csapat alapítójával beszélgettünk.

Királyhelmec városa nemrégiben kitüntette a település veterán futballistáit. 
Milyen érzések kavarogtak önben a díj átvételekor?
Sok-sok közös emlék, az értékes barátságok, a felejthetetlen élmények jutottak 
eszembe, de természetesen a kezdetekre is gondoltam, arra, hogy csupán a vélet-
lenre volt szükség ahhoz, hogy 1990-ben ez a történet elinduljon, de harminc évnyi 
gazdag történés is kellett ahhoz, hogy ez a díj most a birtokunkba kerülhetett. 

Mi volt az a „véletlen”?
Egy váratlan lehetőség, hogy részt vegyünk az első ízben megrendezett Felsőzsol-
cai Napokon, s hogy ott megmérkőzzünk a helyi öregfiúkkal. Az akkori polgár-
mester kérésére indultam útnak a néhány nap alatt összeverbuvált, felkészületlen, 
főként 35 év fölötti futballistákból álló csapattal. A zsolcai mérkőzés teljes mérték-
ben kiegyensúlyozatlan volt; az ellenfél csapata maximálisan felkészült volt, a ve-
teránok között jó néhány fiatal sportoló kergette a labdát. Az eredmény már az első 
percekben megjósolható volt, de a 13-0-ás vereség akkor is fájón érintett minket. 
Megszégyenülve ballagtunk le a pályáról. Ez a tapasztalat ráébresztett egy fontos 
dologra. Úgy éreztem, tartozunk a városunknak azzal, hogy olyan veterán futballis-
tákból álló csapata is legyen, amely, méltón képviselve városát szembe tud nézni a 
kihívásokkal. Egy évvel később ismét meghívást kaptunk a felsőzsolcai ünnepség-
re, de oda már felkészülten érkeztünk. A meccs felénél még vesztésre álltunk: 4:1 
volt az állás, és attól tartottam, hogy ismét szégyent vallunk, ezért a félidőben arra 
kértem a társaimat, hogy mutassuk meg, mit tudunk. A buzdító beszéd hatásos volt. 
A második félidőben hat újabb gólt szereztünk, végül 4:7-re megnyertük a mérkő-
zést. A zsolcaiak aztán kilenc évig nem is tudtak megverni minket. 

Ezek szerint 1991-ben alakult meg hivatalosan az öregfiúk csapata?
Igen, az imént említett győzelem után jött az elhatározás, hogy a veterán futbal-
listák csapata hivatalosan is Királyhelmec sportegyesületéhez tartozzon. Elbeszél-
gettem a régi futballista társakkal, és sokaknak tetszett a kezdeményezés, így állt 
végül össze a csapat, amelyet magam vezettem segítőmmel, Balog Bertalannal, aki 
a titkár és a pénztáros feladatkörét is ellátta – gyakorlatilag a jobbkezem volt. Mivel 
időközben a felsőzsolcaiak is megszabták a 35 év feletti korhatárt, így a meccseken 
végre kiegyensúlyozottak lettek az erőviszonyok. Bukovenszky Istvánnal, az ottani 
csapat alapítójával azóta is nagyon szoros baráti kötelék fűz össze minket. Har-
mincegy éve tart a barátságunk, ami azért lássuk be, ritkaságszámba megy. 

Hány komoly barátság, kapcsolat szövődött az évek során?
Hosszú évekre visszanyúló kapcsolatunk van Debrecen, Cigánd, Karcsa, Sárospa-
tak és Hardicsa csapataival, akikkel évente oda-vissza alapon rendezünk barátságos 
mérkőzéseket. Fontosak ezek a kapcsolatok, a közösen megélt minőségi sportélmé-
nyek, de ennél is fontosabb a játékosok között létrejött szoros barátság, melyet a 
pályán és a meccseken kívül is ápolunk. 
Hacsak a járvánnyal kapcsolatos szabályok nem tiltják, soha nem hagyjuk ki a ked-
di edzéseket, és évente megszervezzük a nagy hagyománnyal bíró rendezvényeinket. 
Ilyen a Debrecen és Felsőzsolca csapatokkal szervezett nagypályás találkozó, a Mi-
kulás torna, melyet csapatunk 84 éves tagjának, Kovalkovics Miklós tiszteletére ren-
dezünk, valamint az emléktornák, melyeket az elhunyt volt csapattársaink emlékére 
szervezünk. A jótékonykodásban is aktívak vagyunk – idén tizenegyedik alkalommal 
szervezünk gyűjtést az árvák javára. Az összegyűlt adományokat – debreceni bará-
taink kíséretében – Bányácski Kornél és Balogh Bertalan szállítják el Gálospetribe. 

Ha jól tudom, Bányácski Kornél nemrégiben átvette a csapat vezetését.
Bányácski tizenöt éve tagja a Királyhelmeci Öregfiúk Labdarúgócsapatának, három 
éve átvette és lelkiismeretesen végzi a vezetői munkát. Nagy terhet vett le ezzel a 
vállamról, remekül koordinálja a csapatot. Alapítóként azóta is aktívan jelen va-
gyok, de főként menedzseri munkát végzek. 

Hány tagja van a csapatnak, és ki a legidősebb köztük? Csak királyhelmecie-
ket fogadnak a keretbe?
Huszonöt tagunk van jelenleg, a legidősebb veterán 73 éves. Kezdetben csak ki-
rályhelmeciek voltak a csapatban, később azonban már nem tudtuk a helyiekből fel-
tölteni a keretet, ezért a bodrogközi érdeklődők közül is fogadtunk jelentkezőket. 
Minthogy a kezdetek óta eltelt 30 év, az akkori negyven éves tagok mára túllépték 
a 70-et. Persze, nem kell őket leírni, most is szívósak és keményen szembenéznek 
minden kihívással. Előfordul néha, hogy többségében fiatalokból álló csapat ellen 
kell megküzdenünk, és bár nem esik jól az efféle igazságtalanság, nem hátrálunk 
meg. Tudjuk, hogy a futball nem mennyasszonyi tánc, itt konfliktusok és össze-
zördülések is előfordulhatnak. Sokszor a tapasztalat adta előnyöknek köszönhetően 
győztesként kerülünk ki ezekből a megmérettetésekből. Ugyanakkor az idő halad, 
szükség van megújulásra, „fiatalításra”, ezért örömmel fogadjuk a fiatalabb játéko-
sok jelentkezését.  
A téli időszakban tartanak némi szünetet?
Nem tartunk szünetet, hacsak valami központi rendelkezés be nem tiltja a rendezvénye-
ket, edzéseket. A téli hónapokban is hetente összejárunk, s ha az idő engedi, a szabadban 
játszunk, mert úgy jobban esik a sportolás. Ha ez nem megoldható, akkor tornaterem-
ben edzünk. Télen is eleget teszünk a meghívásoknak, eljárunk baráti mérkőzésekre. 
Fontosnak tartjuk a folytonosságot, hiszen a mozgás az egészség alapja, ehhez tartjuk 
magunkat, és bízom benne, hogy a királyhelmeci öregfiúk még hosszú ideig aktívan 
kitartanak ezen alapelv mellett. Jó egészséget és jó sportolást kívánok mindenkinek!

Mátyás Hudák Katalin

Vo futbale sa nedá nikdy zostarnúť
Rozhovor s Jozefom Kovácsom

Členovia futbalového mužstva „Starí chlapci“ 
v Kráľovskom Chlmci robia všetko s vášňou: pestu-
jú priateľské vzťahy, zúčastňujú sa priateľských zá-
pasov a pravidelne podporujú obyvateľov jedného 
z detských domovov. Je možné, že „chlapci“ pomaly 
starnú, ale ich láska k futbalu a spolupatričnosť je 
nemenná, priateľstvá uzavreté pred tridsiatimi rokmi 
sa ďalej prehlbujú. Porozprávali sme sa o tom s Jo-
zefom Kovácsom, zakladateľom futbalového mužstva.

Mesto Kráľovský Chlmec nedávno vyznamenalo ve-
teránov miestneho futbalového mužstva. Aké myš-
lienky vírili vo Vašej hlave pri preberaní ocenenia?

Veľmi veľa spoločných spomienok, hodnotné priateľstvá, nezabudnuteľné zážitky – toto 
mi prišlo na um, ale, samozrejme, myslel som aj na začiatky, najmä na to, že to bola vec 
náhody, že sa v roku 1990 náš príbeh začal. Bolo ale potrebných 30 rokov bohatých na 
udalosti, aby sa táto cena stala naším vlastníctvom.

Aká to bola „náhoda“?
Nečakaná možnosť zúčastniť sa prvýkrát na Dňoch obce Felsőzsolca, kde sme si mali 
zmerať  sily s miestnymi starými chlapcami. Na žiadosť vtedajšieho primátora som sa 
vydal na cestu s nepripraveným mužstvom, ktoré som zverboval za pár dní väčšinou 
z bývalých futbalistov vo veku nad 35 rokov. Zápas v obci  Felsőzsolca bol v plnej mie-
re nevyrovnaný; mužstvo protivníkov bolo maximálne pripravené a medzi veteránmi 
naháňali loptu aj niekoľkí mladí športovci. Výsledok sa dal predpokladať už v prvých 
minútach, ale prehra 13:0 sa nás aj tak bolestivo dotkla. Zahanbení sme odkráčali 
z ihriska. Táto skúsenosť ma doviedla k dôležitému poznaniu. Mal som pocit, že mestu 
dlhujeme, aby vlastnilo také mužstvo zostavené z veteránov, ktoré je hodné ho reprezen-
tovať a postaviť sa zoči-voči výzvam. O rok sme opäť dostali pozvanie na oslavu vo Fel-
sőzsolci, ale tam sme sa už dostavili pripravení. V polovici zápasu sme ešte prehrávali: 
stav bol 4:1 a mal som obavy, že sa budeme musieť opäť hanbiť. Preto som v polčase 
poprosil spoluhráčov, aby ukázali, čo dokážeme. Povzbudivá reč zapôsobila. V druhom 
polčase sme dali ďalších šesť gólov a nakoniec sme zápas vyhrali so skóre 4:7. Futba-
listom z obce Felsőzsolca sa potom nepodarilo nad nami zvíťaziť 9 rokov.

Teda mužstvo „Starých chlapcov“ vzniklo úradne v roku 1991?
Áno, po spomínanom víťazstve prišlo rozhodnutie, aby patrilo futbalové mužstvo veteránov 
aj úradne k telovýchovnej jednote Kráľovského Chlmca. Porozprával som sa s bývalými 
spoluhráčmi a viacerým sa tento nápad páčil, tak sme teda založili mužstvo, ktoré som 
viedol ja, za pomoci Bartolomeja Balogha, ktorý zastával funkciu tajomníka a pokladníka 
– prakticky bol mojou pravou rukou. Keďže časom aj hráči vo Felsőzsolca stanovili vekovú 
hranicu hráčov nad 35 rokov, pomer síl sa tým stal na zápasoch vyrovnaným. S Istvánom 
Bukovenszkym, zakladateľom tamojšieho mužstva, nás viaže odvtedy priateľské puto. Naše 
priateľstvo trvá 31 rokov a musíme pripustiť, že to je v súčasnosti zvláštnosť.

Koľko vážnych priateľstiev a vzťahov sa vytvorilo v priebehu rokov?
Dlhoročné priateľské vzťahy udržiavame s mužstvami v mestách a obciach Debrecen, 
Cigánd, Karcsa, Sárospatak a Hardicsa, s ktorými každoročne odohrávame vzájomné 
priateľské zápasy. Tieto vzťahy sú dôležité, a také sú aj spoločne prežívané športové 
zážitky, ale nadovšetko dôležitejšie sú priateľské vzťahy medzi hráčmi, ktoré pestujeme 
aj mimo ihriska a zápasov.
Ak to pravidlá spojené s epidémiou nezakazujú, nikdy nevynecháme utorkové tréningy 
a každoročne organizujeme podujatia, ktoré majú veľkú tradíciu. Sem patria zápasy 
odohrané na veľkom ihrisku s mužstvom v Debrecíne a Felsőzsolci, Mikulášske cviče-
nie, ktoré usporadúvame na počesť Mikuláša Kovalkovicsa, 84-ročného člena nášho 
mužstva, alebo pamätné rozcvičky, ktoré organizujeme na počesť našich bývalých 
zosnulých spoluhráčov. Sme aktívni aj v oblasti dobročinnosti – v tomto roku orga-
nizujeme už jedenásty raz zbierku v prospech sirôt. Zhromaždenú zbierku doručia, 
v sprievode našich priateľov z Debrecína, Kornel Bányácski a Bartolomej Balogh do 
detského domova v Gálospetri.

Ak mám dobré informácie, Kornel Bányácski prevzal nedávno vedenie mužstva „Sta-
rých chlapcov“.
Bányácski je členom futbalového mužstva „Starých chlapcov“ v Kráľovskom Chlmci 15 
rokov, funkciu vedúceho prevzal pred tromi rokmi a vykonáva ju svedomito. Sňal mi tým 
z pliec veľkú ťarchu, mužstvo koordinuje vynikajúco. Ako zakladateľ mužstva som však 
naďalej aktívne činný, ale väčšinou vykonávam manažérsku prácu.

Koľko členov má mužstvo a kto je najstarší? Prijímate do mužstva iba Kráľovs-
kochlmčanov?
V súčasnosti máme 25 členov, najstarší veterán má 73 rokov. V začiatkoch boli v muž-
stve iba Kráľovskochlmčania, ale neskôr sme už nedokázali zostaviť mužstvo z miest-
nych, preto sme prijali záujemcov aj z Medzibodrožia. Keďže od našich začiatkov prešlo 
30 rokov, vtedy 40-ročný členovia už dnes prekročili 70-tku. Samozrejme, netreba ich 
odpisovať, aj teraz sú vytrvalí a s istotou si poradia s každou výzvou. Niekedy sa stáva, 
že musíme zápasiť s mužstvom s prevahou mladých, a aj keď nám táto nespravodlivosť 
nepadne dobre, nastúpime. Vieme, že futbal nie je tanec s nevestou, nastanú aj konflikty 
a hádky. Vďaka skúsenostiam získaným po rokoch v týchto zápasoch často končievame 
ako  víťazi. Zároveň čas letí, potrebujeme obnovu, omladenie, preto s radosťou prijíma-
me prihlásených  mladších hráčov.

Mávate v zimnom období nejakú prestávku?
Nemáme prestávku, iba ak by nejaké centrálne nariadenie zakázalo zápasy, tréningy. 
V zimných mesiacoch sa tiež schádzame týždenne, ak to počasie dovolí, hráme vonku, 
lebo tak nám športovanie lepšie padne. Ak sa to nedá, tak trénujeme v telocvični. Aj 
v zime prijímame pozvania, chodievame na priateľské zápasy. Pravidelnosť považu-
jeme za dôležitú a pevne verím, že „Starí chlapci“ z Kráľovského Chlmca ešte dlho 
vydržia pri tejto základnej zásade. Všetkým prajem dobré zdravie a dobré športovanie!

Katalin Mátyás Hudák



6

kUltúra

Átadták Királyhelmec város 
legrangosabb díjait
A közösségért végzett munkát díjazták

A Bodrogközi Kulturális Fesztivál második napján, szeptember 16-án a helyi mű-
velődési központban adták át azokat a város által alapított díjakat, melyekkel a helyi 
közösségért tevékenykedő egyéneket vagy csoportokat értékelték. „Olyan embere-
ket ünneplünk, akiknek a hivatásuk sokszor előbbre való volt nemcsak a családtag-
jaiknál és szeretteiknél, hanem sok esetben a köz érdekeit még saját érdekeik elé is 

helyezték. Tették a dolgukat akkor is, ha betegek voltak, ha fáradság és csüggedés 
lett úrrá rajtuk, s sokszor olyankor is segítettek másokon, mikor már maguk is segít-
ségre, támogatásra szorultak volna. De mindenkor erőt vettek magukon, kitartottak 
eredeti céljuk, feladatuk mellett, és rendületlenül haladtak tovább a nekik kijelölt 
úton” – hangzott el Pataky Károly polgármester megnyitó beszédében.
In memoriam Királyhelmec díszpolgára lett idén Dr. Adler Lajos a régió egész-
ségügyi rendszerének kialakításában vállalt szerepéért és a humángyógyítás te-
rén szerzett elévülhetetlen érdemeiért. 
A Polgármester díját idén Rigó Katalinnak az oktatás terén végzett több évtizedes 
szakmai tevékenységéért és a város kulturális életében vállalt szerepéért, Feterik 
Miklósnak (in memoriam) Királyhelmec gazdasági és közéletében kifejtett szerte-
ágazó, úttörő és maradandó értékteremtő tevékenysége elismeréseként, valamint 
Szepesi Zsuzsannának a pénzügyek terén és a közigazgatásban végzett több évti-
zedes példamutató munkája, lelkiismeretes hivatástudata elismeréseként adták át. 
A kitüntetést a Királyhelmeci Öregfiúk Labdarúgócsapata is megkapta megalapí-
tásuk 30. évfordulója alkalmából. Kovács József a közösségépítésben és a sport 
terén végzett önkéntes munkája elismeréseként vehette át a Polgármester díját.
Pro Urbe díjjal tüntették ki a Királyhelmeci Kórház és Rendelőintézet dolgozó-
it a koronavírus-járvány ideje alatt végzett áldozatkész munkájuk elismeréseként.

Adler Lajos – akit Ludevít Adlerként anyakönyveztek – 1896- ban született, akkor 
még az Osztrák-Magyar Monarchiához tartozó Bazinban (Pezinok). A prágai német 
egyetemen kezdett orvosi tanulmányokat, majd ugyanitt szerzett diplomát. A II. világ-

háborúban túlélte a munkaszolgálatot és megjárta a koncentrációs tábor poklát. Haza-
térte után családi házukban magán orvosként praktizált Királyhelmecen. Első felesége 
gyermekorvos volt, tőle később elvált. Második felesége, Dr. Adler Lajosné, született 
Garai Magdolna nyugdíjba vonulásáig a királyhelmeci kórházban egészségügyi nő-
vérként, majd az intézmény laboratóriumában dolgozott. Gyermekük nem született. 
Adler doktor 1930-ban került Királyhelmecre. 
1948 után Csehszlovákiában megszervezték a járási népegészségügyi intézeteket 
(Okresný ústav národného zdravotníctva). A helyi járási népegészségügyi intézet 
első igazgatója Csáji Bertalan volt, Adler Lajos őt követte a poszton. Az intézményt 
az 50-es évek elejétől vezette, ennek székhelye az 1943-ban a magyarok által épített 
úgynevezett „Zöldkereszt“ épülete volt. Mivel a régióban több, mint 50 ezer ember 
egészségügyi ellátásáról kellett gondoskodni, az akkor még járási székhelyként mű-
ködő Királyhelmecen szerettek volna egy járási kórházat építeni. Ennek alapkövét 
1959-ben tették le. Az egészségügyi intézmény 1964-es átadáskor azonban Király-
helmec már évek óta nem volt járási székhely, így a városban sem nyílhatott járási 
kórház. Ez a gyakorlatban azt jelentette, hogy a kiszolgáló épületek és a poliklinikai 

Feterik Miklós 1959-ben született. Fel-
sőfokú tanulmányait Kassán végezte, 
ahol 1983-ban gépészmérnöki diplomát 
szerzett. Dolgozni 1984-ben kezdett 
a királyhelmeci közterület-fenntartó 
vállalatnál. 1986-ban házasságot kötött 
Szakács Szilviával, két gyerekük szüle-
tett Flórián és Evelyn. 
Feterik Miklós vállalkozni nem sokkal 
a bársonyos forradalom után kezdett. 
Működtetett asztalosműhelyt, ahol meg-
tanította a koloniál stílusú esztergályozást 
az asztalosoknak. Szerelmese volt a fá-
nak, ezt a tevékenységet haláláig művel-
te. Egyedül ő alkalmazta a régióban a fa 
megmunkálása során az új japán techni-
kát, a Shou Sugi Bant. A Privat Café meg-
nyitásával lehetőséget teremtett az olasz 

eszpresszó szerelmeseinek, hogy Királyhelmecen is hozzájussanak kedvencükhöz. Út-
törő volt a városban a Privat SOLAR, a Privat Fittnes és a Privat Sauna működtetésével, 
szoláriumot később Nagykaposon is nyitott. a gokartpálya, a Videotékája előbb Király-
helmecen, majd Nagykaposon és Tiszacsernyőben volt. Királyhelmecen gokartpályát 
alakított ki, mozit működtetett a kultúrházban és a szabadtéri színpadon is. A billiárd, 
a darts, a póker a kedvencei voltak, így újra lázba hozta a fiatalokat az új trendekkel.
Foglalkozott idegenforgalommal és turizmussal, Prága, Pozsony, Budapest és Krak-
kó turisztikai kiállításain saját standokon népszerűsítette Magyarország és Szlovákia 
idegenforgalmát, a  gyógyfürdőket, a borászatokat. Elvégezte a Central European 
Wine Institute képzéseit és borszakértői képesítést szerzett Budapesten. Így a leg-
híresebb borászokat is el tudta hozni Királyhelmecre, ahol a helmeciek színvonalas 
borvacsorák keretén belül ismerték és szerették meg a borokat, pálinkákat, pezs-
gőket. A devizakereskedéssel a kor aktuális követelményeihez igazodva a virtuá-
lis pénzvilágban ismét egy új területen brillírozott. Nemcsak a felvidéki gazdasági 
szereplőket segítette a bankoktól előnyösebb ügyletekhez, hanem Magyarországon 
is bejegyeztette az addig csak cseh és szlovák kirendeltségű pénzintézetet. Utolsó  
aktivitása továbbra is sikeresen működik mindhárom ország területén. 
Szakmai tevékenységei mellett a társadalmi történésekből is kivette részét. A Pro 
Patria civil szervezet megalapítója és elnöke volt. Rendkívüli magyarságtudata és 
nemzeti önérzete elkötelezetté tette a helyi magyar kulturális rendezvények szer-
vezésében. Vállalkozásait az alábbi elvek szerint vezette: Újítani, újat adni, követ-
ni és elhozni Királyhelmecre a trendeket, az embereket a kulturált élet, a kulturált 
szórakozás irányába vezetni, tanítani az újra, a szépre. Sikerének titka az volt, hogy 
mindig azt csinálta, amit szeretett. Vájtfülűként, gyerekkora óta az igényes zene 
megszállottja, a fának szerelmese, a bornak tudója és élvezője volt. Szakmai tevé-
kenységével maradandót alkotott Királyhelmec gazdasági/közösségi életében. 

Rigó (Rérási) Katalin 1959-ben született egyszerű munkáscsalád tagjaként. Alap- és 
középiskolai tanulmányait Királyhelmecen végezte. Alsótagozatos pedagógiai diplo-
mát a Nyitrai Pedagógiai Főiskolán szerzett, 1982-ben. Tanítani Nagygéresben kezdett, 
amelyiknek két évig igazgatója is volt. Az 1991/1992-es tanévben a Királyhelmeci szlo-
vák alapiskola tanítója, 1992-től nyugdíjba vonulásáig – három évtizedig - a Helmec-
zy Mihály Alapiskola tantestületét erősítette. 1983-ban férjhez ment és 1 fiúgyermeke 
született. Rigó Katalin csaknem 40 éven keresztül tevékenykedett a pedagógiai pályán.
Rigó Katalin a szakmai munkáján kívül hosszú ideje vállal plusz feladatokat a város, 
illetve a helyi oktatási intézmény kulturális életében. 1973-1977 között a Fürt Nép-

tánccsoport tagja volt. Szakmai sikereit 
főleg a különböző szavalóversenyek és 
a kulturális rendezvények alkalmával 
érte el. Tanítványai több alkalommal el-
jutottak a Tompa Mihály Vers- és Pró-
zamondó Verseny kerületi és országos 
fordulójára, sokszor szereztek 1. helye-
zést a Mécs László Szavalóversenyen és 
sikeresen szerepeltek az Ipolyi Arnold 
Népmesemondó Versenyen (országos 2. 
hely - ezüstsáv). 
1990-es évektől részt vett a Szlovákiai 
Magyar Pedagógusok Szövetsége nyári 

egyetemein (Rimaszombat, Komárom, Győr). Számtalan alkalommal készített fel 
gyerekeket különböző iskolai vagy városi kulturális eseményeken való szereplésre. 
Idén a Dunamenti Tavasz országos fordulóján az általa és a Gáspár Kornélia által 
felkészített tanítványai (az Aranykapu Színjátszócsoport tagjai) 3. helyezést (bronz 
sáv) szereztek a szerkesztett játékok kategóriában, Lucázás című előadásukkal. Rigó 
Katalin  2006 és 2021 között az alapiskola helyi szakszervezetének elnöki posztját 
is betöltötte. 

rész akkor nem készültek el.  A 24 millió csehszlovák koronába kerülő beruházás 
megvalósításában, tehát abban, hogy Királyhelmecnek kórháza legyen, Dr. Adler 
Lajos elévülhetetlen érdemeket szerzett, a megnyitásakor 4 osztályon, összesen 220 
ággyal működő kórháznak ő lett az első igazgatója is. Az igazgatóváltás után, kö-
zel a 70-hez, körzeti orvosként dolgozott. Kollégái és a betegei szigorú vezetőnek 
ismerték, aki megkövetelte a rendet, a precizítást. Ugyanakkor  jól tudott kommu-
nikálni a betegeivel, régiószerte, városszerte „doktor bácsiként“ emlegették. 1975 
áprilisában hunyt el. Végső nyugalomra a kassai köztemetőben helyezték. 

Adler Lajos

Rigó Katalin

Feterik Miklós
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Szepesi Zsuzsanna 1959-ben született 
Nagygéresben. 1974-ben lett a Közgaz-
dasági Szakközépiskola diákja Kassán, 
majd annak befejeztével első munka-
helyén, a királyhelmeci bútorgyárban 
kezdett el dolgozni könyvelőként 1978. 
július 4-én. Ebben a pozícióban 21 évet 
töltött el, miközben munkaadója kétszer 
is nevet váltott.
1999. július 1- én lépett át a Stepanow 
olasz érdekeltségű szeszgyárba, ahol szin-
tén könyvelőként 4 és fél évet dolgozott. 
2004. április 1-jén kezdett dolgozni a 
városi hivatalban, ahol nyugdíjba vonu-

lásáig bő 18 évet töltött el könyvelőként. A Királyhelmeci Városi Hivatal jelenleg 
használt könyvelési módja és alkalmazott formája szinte összenőtt Szepesi Zsu-
zsával. Nem csoda, hiszen a város főkönyvelőjeként a kezdeti kialakítási fázistól 
az akkor még újdonságnak számító Korwin rendszer bevezetésén keresztül a mai 
napon általánosan használt projekt könyvelési mód alkalmazásáig naponta fárado-
zott a rendszer működtetésén. Mondhatni, mint harmadik saját gyerekeként törődött 
vele. Nem lett volna ez lehetséges, ha Zsuzsa nem rendelkezik a Jó könyvelő erénye-
ivel. Mik ezek a tulajdonságok? Precíz, hiba nélküli munka. A hangya fáradhatatlan 
szorgalma. A vonatkozó aktuális törvényi szabályozások naprakész ismerete. Meg-
bízhatóság és felelősségvállalás, valamint a könyvelői munka szeretete. Zsuzsára 
mindezek jellemzők így nem csoda, hogy választott „3-ik gyermeke” szépen fejlő-
dött. Az évek folyamán felgyülemlett tapasztalatait és tudását nem csak a közvet-
len kollégáival osztotta meg, hanem önzetlenül segítette a város alapítói jogkörébe 
tartozó intézmények könyvelői kollégáinak munkáját is. A hivatal könyvelésén túl, 
év végével az összes kapcsolódó intézményt egybefogva a konszolidált mérlegbe-
számolót is elkészítette évről évre. Szakmai kvalitásainak elismerését jelzi az a tény 
is, hogy három különböző városvezetéssel öt cikluson keresztül tudott együttműköd-
ni, a város főkönyvelőjeként. Most, több mint 18 év elteltével választott gyermeke 
nagykorúságát elérve úgy döntött, hogy elengedi kezét és átadva a könyvelői tollat 
kiválasztott utódjának, megpihen. Kívánunk ehhez neki egészségben gazdag és sze-
rettei körében eltöltött nagyon sok boldog évet!

A királyhelmeci kórházat 1964 novemberében adták át.
Az intézmény közel 60 ezer bodrogközi és Ung-vidéki lakos egészségügyi ellátá-
sáról gondoskodik. A kórház dolgozói és vezetése a koronavírus-járvány ideje alatt 
példamutatóan álltak helyt. Itt 2021 decemberétől COVID-osztály működött, ame-
lyet egyebek mellett lélegeztetőgépekkel és légzéstsegítő gépekkel szereltek fel. Az 
osztály mellé saját orvosi rendelőt alakítottak ki. A helyzet alakulásától függően 
ideiglenesen orvosokat és nővéreket helyeztek át a COVID-osztályra az intenzív 
osztályról, a belgyógyászatról és a sebészetről. Igyekeztek a legtapasztaltabb kol-
légákat kiválasztani, hiszen nemzetközi normák alapján dolgoztak, és megfeszített 
tempóban kellett végezniük a feladatokat. 

A királyhelmeci kórházban rendszeresen végezték a fertőzöttek kiszűrését is. Az intéz-
mény bejáratánál két mobil mintavételi hely működött párhuzamosan, az egyikben in-
gyenes antigén tesztet, a másikban PCR-tesztet készítettek, 2021. január 11-óta pedig 
már antitestvizsgálatot is végeztek a kórház laboratóriumában. A PCR-teszt eredmé-
nyéről a kórház elektronikus úton küldött négynyelvű visszaigazolást. A járvány ké-
sőbbi szakaszában a királyhelmeci kórház azon kevés szlovákiai egészségügyi intéz-
mények közé tartozott, amelyben alkalmazták a betegek gyógyítására a magasáramlá-
sú (monoklonális) antitest-terápiát is, amely hatékonynak mutatkozott az enyhe vagy 

Az 1990-ben első ízben megrendezett Felsőzsolcai Napokra a királyhelmeci labdarú-
gók is meghívást kaptak, akiknek egy hivatásos labdarúgókból álló csapattal kellett 

megküzdeniük. Már az első félidőben 9 gólt kaptak tőlük, s a végeredmény 13:0-ás 
vereség lett. Ezt követően, részben, hogy visszavágjon ezért az eredményért, Kovács 
József 1991-ben megalakította a Királyhelmeci Öregfiúk Csapatát. A tagok között ott 
voltak a régi focista barátok (Kovács Pál (Mongol), Szabó Gyula, Pokol Bertalan, 
Priam Tibor, Detrik Pál, Geri József, Berta Sándor, Varga László, Sipos Zoltán (Tu-
junga), Korfant László (Atyu), Kovalkovics Miklós, Szaniszló Ferenc, Gilányi István, 
Očenás Rudolf, Brezo Tibor (Chivers), Popália István, így egy ütőképes csapat állt 
össze. Ebben az évben a Felsőzsolcai Napokon megrendezett mérkőzésen ugyan a 
félidőben 4:1-re vesztettek, ám a végeredmény 7:4 lett, a királyhelmeciek javára.
Az elkövetkező 10 évben a felsőzsolcaiak nem is tudtak a csapatunk ellen győzni. A 
mostani mérkőzéseken már nem is az eredmény a fontos, hanem a két csapat tagjait 
összekötő szeretet és barátság. Sajnos, 2021-ben a koronavírus-járvány miatt nem 
volt alkalom megünnepelni a sportbarátság 30. évfordulóját, ám erre idén, június 25-
én, Felsőzsolcán már sor kerülhetett. A kiváló hangulatú eseményen azért sikerült 
egy 4:2-es győzelemmel „elrontani” a vendéglátók örömét. Ennek a jubileumnak 
az alkalmából sajnos sok sporttársukkal csak úgy ünnepelhettek együtt, hogy ők 
„odafentről” nézték a mérkőzést és onnan szurkoltak nekik. Köszönet jár az eddi-
gi munkáért Balog Bertalannak (Öcsikének). A Királyhelmeci Öregfiúk nemcsak 
a felsőzsolcaiakkal ápolnak kiváló kapcsolatokat, hanem a karcsai, a debreceni, a 
cigándi, a sárospataki és a hardicsai sportolókkal is. 
Köszönet jár az eddigi tevékenységért Kovács József debreceni „kollégájának” Ko-
vács Zoltánnak is. Kovács Zoltán (Kacsa) 2001 májusában járt először Kiályhelme-
cen a Debreceni Öregfiúk csapata tagjaként. Azóta kiváló kapcsolatokat ápol a helyi 
öregfiúkkal, a Királyhelmeci Kocogókkal és a Királyhelmeci Asztaliteniszezőkkel. 
Jelszava: Válság van, de a barátság marad.  .A Mikulás-futások aktív résztvevője 
és támogatója. A Királyhelmeci Öregfiúkkal együtt egyik szervezője a Gálospetri 
Gyermekotthon árváinak a megsegítésére szervezett rendezvénynek, melyet az el-
múlt évben már 11. alkalommal bonyolítottak le. Kovács Zoltán eddigi tevékenysé-
gével, a sportélet támogatásával és egyéb aktivitásaival nagyban hozzájárult váro-
sunk jó hírének terjesztéséhez idehaza és külföldön is. 

1993-tól napjainkig a Bodrogközi Színjátszócsoport tagjaként szakadatlanul helyt-
áll a különböző megmérettetéseken és sikeresen képviseli városunkat hazai és kül-
földi helyszíneken. A Bodrogközi Színjátszócsoport tagjaként 2014-ben megkapta 
a Helytállás a Bodrogköz Magyarságának Megmaradásáért-díjat. Elkötelezettségét 
mi sem bizonyítja ezt jobban, mint az a számtalan díj és elismerés. A teljesség igénye 
nélkül a legfontosabbak: az Egressy Béni Országos Színjátszó Fesztiválon 3 alkalom-
mal nyerte el a legjobb női főszereplő díját, ugyanitt 3-szor volt a legjobb női mel-
lékszereplő is. Színészi alakításáért Magyarországon több elismerésben is részesült.

Szepesi Zsuzsanna

A Királyhelmeci Kórház és Rendelőintézet dolgozói

közepes hipoxiás légzési 
elégtelenségben szenvedő 
páciensek kezelésére. A ve-
szélyhelyzet kezdetétől kü-
lönböző adományok, felaján-
lások érkeztek az országos 
tesztelést végző, valamint a 
COVID-osztályon tevékeny-
kedő szakdolgozók számára. 
A magánemberektől, cégek-
től kapott folyamatos segítség 
mind anyagi, de erkölcsi érte-
lemben is erőt adott a kórház 

munkatársainak, hogy a betegek érdekében munkájukat a lehető legjobban végezzék. 
A királyhelmeci kórházban az elmúlt években – nagyrészt európai uniós források 
felhasználásával – jelentős technikai fejlesztések valósultak meg. Idén egy új mam-
mográfiai berendezés, valamint egy kiváló minőségű ultrahangkészülék beszerzése 
által javult a mellrákszűrés színvonala a kórházban. A beszerzés a Rákmegelőzés 
négy állam négy kórházában című határon átnyúló uniós projekt keretében valósult 
meg. Néhány éve 550 ezer euróért vásároltak komputertomográfot, amely nagyon 
gyorsan, rendkívül részletes képet ad az egyes szervek és az érrendszer állapotáról, 
és több bonyolult vagy kellemetlen vizsgálat is kiváltható vele. A berendezést a 
legújabb AIDR 3D dóziscsökkentő technológiával látták el. A kórházban korábban 
120 ezer euró költséggel felújították a rádiodiagnosztikai részleget: kicserélték a 
padlóburkolatot, az ajtókat és az ablakokat, valamint modernizálták a teljes villa-
mosvezeték-hálózatot. A királyhelmeci kórház a miskolci Borsod-Abaúj-Zemplén 
Megyei Kórház és Oktató Kórházzal közösen a radiológia területén valósított meg 
fejlesztéseket. A 430 128 euró összköltségű beruházás keretében, melyből 365 508 
euró európai uniós támogatás, olyan telekommunikációs rendszert építettek ki, me-
lyek segítségével a más-más intézményben dolgozó orvosok konzultálhatnak egy-
mással a konkrét esetekről. A leleteket egyébként nemcsak a két intézmény, hanem 
más, magyarországi és szlovákiai kórházak között is megoszthatják. A radiológiai 
leleteket és orvosi szakvéleményeket tartalmazó információk elektronikus továbbí-
tásával nemcsak időt, hanem komoly költségeket is megspórolhatnak. 

Királyhelmeci Öregfiúk Labdarúgócsapata 
és Kovács Zoltán „Kacsa“
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eTwinning projekt „V sieti listových priateľstiev“
V minulom školskom roku 2021/2022 sa naša škola zapojila do medzinárodného eTw-
inning projektu „Im Netz der Brieffreundschaften“ (V sieti listových priateľstiev), ktorý 
organizovala Łomžská sekcia Poľského zväzu učiteľov nemčiny v spolupráci so stredis-
kom odbornej prípravy učiteľov v Łomži (Poľsko). 

Cieľom projektu bola integrácia žiakov a učiteľov nemeckého jazyka do Európy, vý-
mena skúseností učiteľov nemeckého jazyka s vyučovaním cudzích jazykov, ponúknuť 
mladým ľuďom možnosť precvičovať autentickú komunikáciu, rozvíjať kľúčové kompe-
tencie - rozvoj zručností v písaní. 

Alica Greznárová

Európsky deň jazykov
V rámci Európskeho dňa jazykov sme si na našej škole v pondelok 26. septembra na ho-
dinách anglického, nemeckého a ruského jazyka pripomenuli potrebu učenia sa jazykov. 

Hodiny cudzieho jazyka boli vo všetkých triedach spestrené rôznymi aktivitami – skupino-
vým a projektovým vyučovaním, online hrami, interaktívnymi cvičeniami, súťažami, kví-
zom o európskych krajinách, ktorý mal preveriť vedomosti žiakov nielen z oblasti reálií, 
ale aj z oblasti umenia, hudby, športu a kultúry európskych krajín a zaujímavými aktivi-
tami otestovať jazykové vedomosti a zručnosti, aby si žiaci uvedomili, aký veľký význam 
má výučba cudzích jazykov a ... že učiť sa dá aj inak, zábavnejšie a s úsmevmi na tvárach.

Interaktívny workshop
Žiaci 7.B triedy sa zúčastnili interaktívneho workshopu. V Regionálnej knižnici v Krá-
ľovskom Chlmci nás privítali lektori z Centra vedecko – technických informácií SR.
Na počítači sa žiaci naučili navrhovať a vyrábať 3D modely. Pomocou 3D tlačiarne 
vyrobili – srdce, vázu, žraloka, Grootha, taniere, vajíčka ...

Žiaci si mohli vyskúšať vypaľovanie obrázkov do dreva, microbit gitaru ... Za aktivitu 
mohli získať kľúčenky. Rôzne typy robotov jazdilo po vyznačených dráhach a vyhýbali 
sa rôznym prekážkam. Žiaci dostali rôzne darčeky, ktorým sa veľmi tešili.

Ildikó Pribulová Daková

királyhelmeci közös igAzgAtású iskolA

# BE ACTIVE – Európai Sporthét
Vajon mi lehet a „Plüssmentés“, a „Csipesz fogócska“ vagy a „Hullahopp fűzés“? Ho-
gyan lehet térddel lufit vezetni, vagy pingpongütővel labdát terelgetni? Ki a legügye-
sebb szlalomfutó, a legerősebb kötélhúzó, a leggyorsabb kézbogozó? Mindez kiderült 
azok számára, akik szeptember utolsó hetében bekapcsolódtak az iskolánkban megszer-

vezett, a #BE ACTIVE – Európai Sporthét által meghirdetett programba. Az Európai 
Sporthét az Európai Bizottság kezdeményezése, amelyet 2015 óta minden évben meg-
rendeznek a sport és a testmozgás népszerűsítése jegyében. A nemzetközi eseményso-
rozat idén 2022. szeptemberben 23-30. között zajlott szerte Európában. A célja az, hogy 
minél több felnőtt és gyerek tegyen az egészségéért ebben az időszakban, s hogy a sport 
a mindennapjaink részévé váljon.
Iskolánk rendszeresen bekapcsolódik a programba, bízva abban, hogy ezzel hozzájárul 
a kezdeményezés sikeréhez. Az idei rendezvény nagyon népszerű volt a diákok kör-
ében. A résztvevők – kicsik és nagyok egyaránt – számos játékos-mozgásos tevékeny-
séget próbáltak ki a délelőtt folyamán.

Kistárkányi Szilvanap 
Szeptember 24-én iskolánk néhány diákja képviselte intézményünket a kistárkányi Szil-
vanapon. A Varázskerék színjátszó csoport tagjai bemutatták a Káló a cigánylegény című 
mesét és előadták a Szarka Tamás „Esthajnal” Tehetségkutató versenyre készített cigány-
táncot is. Az előadást nagy örömmel fogadta a közönség. A Szilvanap résztvevői – köztük 
a diákok is – kipróbálták a hagyományos, a szilvalekvárfőzést – a lekvár hatalmas üstben 
készült. A nap folyamán a lányok megtanulták a krumplilángos készítésének fortélyait is.   

 Nagy Szilvia

Mi is fesztiváloztunk!
A Helmeczy Mihály Alapiskola idén is képviseltette magát a szüreti felvonuláson. A 
Bodrogközi Kulturális Fesztivál keretein belül iskolánk diákja, Kállai Miriam (IX.B) 
vehette át Felsőzsolca Polgármesterének Díját.
Iskolánk idén ötödik alkalommal szervezte meg a Szüreti Focitornát, amelyen 9 ma-
gyar alapiskolás csapat vett részt. A torna lebonyolítására az új sportcsarnokban került 
sor. Idén a Helmeczy Mihály Alapiskola csapata vehette át az első helyért járó trófeát. 
Köszönjük a résztvevő iskolák csapatainak, hogy elfogadták a meghívást, és a mérkő-
zéseken tanúsított példás, sportszerű magatartást. 
Iskolánk nyugalmazott pedagógu-
sa, Rigó Katalin Királyhelmec Vá-
ros Polgármesterének Díja kitün-
tetésében részesült. Gratulálunk és 
jó egészséget kívánunk neki!
Szeptember 16-án az alsó tagoza-
ton és a napközi otthonban ren-
deztük meg a már hagyományos 
SzőlőszemFesztet. Az esemény 
keretében szervezett kézműves 
foglalkozásra meghívtuk az óvo-
dásokat és az óvó néniket is. Az 
1-4. évfolyam tanulói és osztály-
főnökeik kézműves foglalkozáson vettek részt, ügyességi játékokkal, meseolvasással 
töltötték a délelőttöt, később pedig a focistáinknak szurkoltak a tornateremben zajló 
sporteseményen. Mindeközben Horosz Valéria és Rácz Anikó napközis tanító nénik 
előkészítették az iskola standját a zöldség- és gyümölcskiállításra.  

A magyar népmese napja
2005-ben a Magyar Olvasástársaság úgy döntött, hogy szeptember 30-át – Benedek Elek 
népmesegyűjtő és író születésnapját – a magyar népmese napjává nyilvánítja. Az alsó ta-
gozaton és a napközi otthonban minden évben megemlékezünk erről a nevezetes napról. 
A napköziben már a hét elején elkezdődött a készülődés. Népmeséket hallgattak, néz-
tek a gyerekek, a kedvenceket pedig le is rajzolták. A közös alkotásokat a péntek dél-
előtti megemlékezésen mutattuk be. Az alsó tagozatos gyerekek megismerkedhettek 
Benedek Elek legismertebb mesekönyveivel. Volt, aki elhozta a saját kedvenc könyvét. 
Az évfolyamok kvízjátékban mérhették össze a népmeséről szerzett tudásukat.

Napközis élmények 
Október elején, egy napsütéses péntek délután felkerekedett a napközi otthon csoport-
jait látogató összes diák, hogy meghódítsák a Nagy-hegyet. A túra célja az őszi ter-

mészet megfigyelése volt. 
Milyen színekben pompáz-
nak a falevelek, milyen őszi 
terméseket hoznak a fák, a 
bokrok? Ezt figyelte meg a 
gyereksereg, a kíváncsiab-
bak pedig megkóstolták az 
ősz terméseit is, a kökényt 
és a csipkebogyót.
Október 13-án délután a kul-
túrházba indultunk, hogy a 
Tempora Orientia Polgári 
Társulás jóvoltából megnéz-
zünk egy remek előadást. A 
Budapestről érkezett VSG 

Táncszínház a Csipkerózsika című zenés, táncos meseszínházat hozta el a gyerekeknek. 
A Cseperedő program keretén belül megtartott előadás a kitartásról, a hősiességről és a 
szeretet erejéről szólt. 
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királyhelmeci szAkközépiskolA édenkert óvodA

királyhelmeci óvodA
Jesenné dni v materskej škole
V našej materskej škole  sa držíme hesla: „V zdravom tele – zdravý duch!“ Dôkazom toho 
bola aj vychádzka našich malých turistov v rámci brannej výchovy dňa 29. 9. 2022. Deti 
všetkých troch materských škôl si rezko vykračovali na Čonkavár, kde ich čakalo milé 
prekvapenie. Príslušníci policajného zboru ich formou prednášky oboznámili s pravid-
lami cestnej premávky. Najväčším prekvapením však bola ukážka kynologického výcviku 
policajných psov. Po ňom deti v sychravom počasí zahrial teplý čaj. Cesta späť už bola 
trošku pomalšia, no vrátili sme  sa všetci zdraví a šťastní, obohatení krásnymi zážitkami.
„Jeseň pani bohatá ...“, aj takto sa spieva v piesni o krásach jesene. Jesenná príroda 
nám ponúkla počas vychádzky rozmanité jesenné plody, ktoré sme  využili na kreatív-
nych prácach v čase jesenných popoludní. Boli o to zaujímavejšie, že sa uskutočnili 
v jednotlivých triedach v spolupráci s rodičmi našich detí. Malí umelci na nich mohli 
predviesť svoju šikovnosť a zároveň spoznávali šípky, gaštany, šišky, farebné tekvičky 
rôzneho druhu,  pestrofarebné listy, a pod. Z jednotlivých plodov a listov zhotovova-
li figúrky, postavičky, lesné zvieratká,  rôzne predmety a využili ich aj pri výtvarných 

prácach. Pod ich rukami vznikali ježkovia, slimáčiky, hríbiky, pavúky, húseničky, roz-
právkové bytosti,  strašidelní svetlonosi z tekvíc a mnohé iné výtvory. Spoločne  sme  sa 
tešili z „umeleckých“ dielok a z nich sme potom zriadili výstavku, ktorú môže každý v 
priestoroch materskej školy ešte dlho obdivovať. Ďakujeme všetkým rodičom, ktorí sa 
v spolupráci so svojimi deťmi zapojili do tvorivých dielní a vytvorili mnohé krásne diela.
Čarovná jeseň priniesla deťom veľa spoločných „pestrých“ zážitkov a vyčarila na ich 
tváričkách šťastné úsmevy.    

Monika Pásztorová

Nyelvek Európai Napja a Műszaki Szakok és Mesterségek 
Szakközépiskolájában
A nyelvtudás az alapja a nemzetek közötti megértésnek és együttműködésnek. 
Iskolánkon fontosnak tartjuk az idegen nyelvek tanulását, ezért szeptember 26-án 
ismét megünnepeltük kontinensünk nyelvi sokszínűségét. Az ez alkalomból szervezett 
eseményen részt vettek a bodrogközi alapiskolákból érkező diákok is. A térség tizenhat 
alapiskolája közül ezúttal a királyhelmeci szlovák és magyar tanítási nyelvű alapiskola, 
a borsi és a tiszacsernyői szlovák tanítási nyelvű alapiskola, valamint a nagygéresi, a 
bodrogszerdahelyi, a bélyi és a bolyi magyar tanítási nyelvű alapiskolák kapcsolódtak 
be a programunkba. Vendégeink az I.A és az I.B osztály diákjaival közösen tíz, ötfős 
munkacsoportot alkottak, s mindannyian remekül teljesítettek.

A szlovák csoport diákjai a szlovák nyelv helyes használatával foglalkoztak, 
dialógusokat alkottak, amelyekbe „kívülről kapott” szavakat kellett beépíteniük, 
végül pedig activityt játszottak. A magyar csoportban lévőknek megzenésített versek 
alapján kellett felismerniük az irodalmi műfajokat, montázsverset állítottak össze, 
frazeologizmusokkal dolgoztak, szóépítési feladatokat oldottak meg és megkeresték a 
tíz legszebb magyar szót. Az angol csoportban a nyelvi kihívások útjára indultak a 
tanulók, akik palindromokat alkottak, különböző európai nyelven tanultak számolni, 
cirill ábécével és jelnyelvvel dolgoztak, nyelvi vetélkedőt és keresztrejtvényt oldottak 
meg, és fel kellett ismerniük az európai nyelveket.
Köszönjük a résztvevőknek a közös élményeket! Bízunk benne, hogy jövőre ugyanilyen 
jó hangulatban találkozunk. 

Bernáth Brigitta

Zöld szalagok, vastaps, tánc – azaz szalagavató ünnepség
Indul a zene…, sorakozó. Dermedt ujjak, kissé ideges, de pajkos mosolyok. Beszéd, 
az ünnepi fajtából. Osztályfőnöké, igazgatóé, diáké. Majd vers, szalagok. Hupsz! Hiba 
csúszott a sorrendbe. Semmi baj, senki nem vette észre. Az utolsó „igazi“ szalagavató 
óta eltelt majd három év, és valahogyan elfeledtük a ceremónia pontos menetét, viszont 

az nem is olyan fontos. Az a lényeg, hogy visszahoztunk egy szép hagyományt. Isko-
lánk díszterme újra megtelt vendégekkel, elérzékenyülttekintetekkel. Mert igen, egy 
300 fős, ünneplő tömeggel megtelt teremben is lehet meghittség. A vírus miatt sokáig 
nélkülöznünk kellett mindezt, s már attól féltünk – bár egyesek inkább bíztak benne –, 

hogy vége szakad a hagyománynak, mert tanárok, szülők, diákok úgy gondolják majd, 
hogy itt az ideje elhagyni ezt a veszélyekkel járó régi szokást, és hogy valami újjal kel-
lene kezdeni a „covid utáni időszámítást”. 
Vissza is jöttünk, viszont nem újítottunk, nem változtattunk. Miért is tettük volna? 
Színpadon áll a sok már szinte érett ifjú, örömkönnyek gördülnek le a szülői és a nagy-

szülői arcokról… A színfalak mögött bálványok landolnak – csak csendesen – a zöld 
szalaggal díszített ifjú szívekről. Nyomás nehezedik rájuk, mert mindenki szeretné, 
hogy ezek a megismételhetetlen pillanatok lenyűgözőek, lélegzetelállítóak legyenek. 
Na meg persze humorosak és feledhetetlenek.  
Szalagot avattunk tehát. Rendhagyóan, szeptemberben és októberben. Némi aggodalom-
mal – csak nehogy valami elrontsa a nagy készülődést –, de azért vidáman. Mert MOST 

Az új tanév első napjai
Szeresd az Urat, a te Istenedet teljes szívedből, teljes lelkedből, teljes elmédből és teljes 
erődből! Szeresd felebarátodat, mint magadat! (Márk 12,30- 31)
Szeptember 4-én ünnepélyes tanévnyitóval egybekötött istentisztelettel indítottuk a 
2022/2023-as tanévet a királyhelmeci református templomban. Az istentisztelet kez-
detén Molnár Éva nagytiszteletű asszony köszöntötte az intézmény alkalmazottait, a 
gyerekeket és szüleiket, majd a fenti bibliai idézet alapján szólt a jelenlévőkhöz, amely 
ige az óvoda éves jelmondatává is lett. Beszédében egyebek mellett a családok, az egy-
házak és az oktatási intézménynek együttműködésének szükségességét hangsúlyozta. 
Mint mondta, a közös munka csak akkor lesz áldott és eredményes, ha mindhárom 
„tényező” segíti egymást. Amennyiben Isten áldásával megvalósul ez az összefogás és 
együtt munkálkodás, akkor egy gyümölcsöző tanév áll előttünk. 
Az igehirdetést követően Jakab Krisztina, az intézmény igazgatónője mondott beszé-
det, ezután pedig Abaházi Melinda és Nagy Eleonóra óvodapedagógusok ünnepélyes 
eskütétele következett. A tanévnyitó istentisztelet a gyermekek megáldásával ért véget.
Az Édenkert Óvoda őszi hangulatban fogadta kis óvodásait, akik örömmel köszöntötték 
rég nem látott társaikat és nagy lelkesedéssel meséltek a vakáció alatt szerzett élménye-
ikről. Néhány nap óvodalátogatást követően már a Bodrogközi Kulturális Fesztiválra 
készülődtek az izgatott ovisok, akik most először vehettek részt a szüreti felvonuláson. 
A városi fesztivállal nem értek véget az őszi élmények, hiszen mi is szüretet szerveztünk 
az óvodában. A szürethez kapcsolódó játékos feladatokban való részvétel nagy élményt 
jelentett a gyerekek számára. A rendezvénnyel próbáltuk megidézni azt a hangulatot, 
amely régebben vidámsággal töltötte meg a szőlőhegyeket és az emberek szívét. Pré-
selés, mustkóstolás, gyümölcs- és zöldségkiállítás, valamint népi játékok és a témához 
kapcsolódó mondókák színesítették a nap programját. Az esemény után készült rajzok 
és a beszámolók arról tanúskodnak, hogy az óvodásainknak már a tanév első napjaiban 
is élményekben gazdag, tartalmas programokban volt részük.     

Nagy Eleonóra, óvódapedagógus
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hirdetés

királyhelmeci művészeti AlApiskolA

élünk, MOST kell vigyáznunk, hogy jól csináljuk, hiszen sok-sok MOSTtal egy fantasz-
tikus MINDIGet alkothatunk. Mindig vigyázzunk, hogy jól csináljuk? Igen, többek közt 
ezt az útravalót sugallták az ünnepi beszédek. Tényleg ennyire nehéz lenne felnőtté válni? 
Milyen szerencse, hogy a költői kérdésekre nem kell válaszolni! Ezt az érettségizőink is 
tudják, s mi szorítunk nekik, hogy sikerrel menjenek végig a „megérlelődés” rögös útján. 
Hogy ifjúságuk üde, gondtalan virágzása után szorgalmassá tudjanak érni, s hogy a fele-
lősség és az öntudat édes gyümölcsét ízlelgessék. Sok MOST hosszantartó szériáján át.

Mihók Lucia

Idén több mint ötszáz diák tanul iskolánkban
A megszokottnál is eseménydúsabb volt az idei szeptember; koncertekkel, fellépések-
kel és kiállításokkal indítottuk a 2022/2023-as tanévet. Nagy örömmel tölt el minket, 
hogy sok új művésznövendék csatlakozott a „nagy családunkhoz” – szeptembertől 519 
diák fejleszti és tökéletesíti tehetségét iskolánkban. Míg az újoncok egyelőre csak is-
merkednek a művészet világával, addig idősebb társaik a kora őszi rendezvényeken már 
büszkén, magabiztosan mutatták be az elmúlt években megszerzett tudásukat. 
A Mailáth József Regionális Múzeumban november végéig tart a képzőművészeti ta-
gozat diákjainak kiállítása, melynek mottója: „A művészet sosem ART”. A tárlat célja, 
hogy bemutassa a diákok 2021/2022-es tanévben készült munkáit és hogy ismertesse a 
művészet és a különböző képzőművészeti technikák sokszínűségét. Mindig nagy meg-
tiszteltetés számunkra, amikor diákjaink megmutathatják tehetségüket egy-egy kiállítás 
megnyitóján. Szeptember 16-án Teodor Jozef Mousson szlovák impresszionista festő 
kiállítás-megnyitóját Kulcsár Jázmin, Karako Loren és Lengyel Tíria zongorajátéka szí-
nesítette. A tanulókat Tomori Mária készítette fel. Ezen a napon rendezték meg Csótó 
László Profán körmenet című kiállításának a megnyitóját is, ahol Naomi Mirjam Su-
nitra zongorajátékát hallgathatta meg a közönség, majd Babos András és Kovács Matej 
gitár duettje hangzott el. A Bodrogközi Kulturális Fesztivál forgatagában ügyes tánco-

saink és vezetőjük, Dobos Vivien képviselték iskolánkat. A fesztivál programjában a 
Szegedi Mónika vezette énekkar is bemutatkozott. Az előttünk álló időszakban további 
versenyeket és fellépéseket terveznek a művészpalánták, akik izgatottan várták a követ-
kező nagysikerű rendezvényünket, a Fények Éjszakáját.

Nagy Beáta

Októberben újabb facsemetéket ültettek a babák tiszteletére

Ismét köszöntötték városunk 
legifjabb polgárait
Tizenharmadszor szerveztek babaköszöntő ünnepséget

„Amikor egy gyermek arcára tekintünk, a jövőt látjuk. Az álmaikra gondolunk, arra, 
hogy mit tartogat számukra az élet, és mi mindenre lehetnek képesek“ – Desmond 
Tutu, a híres dél-afrikai lelkészt idézte Pataky Károly polgármester, aki a város veze-
tőségével együtt ünnepélyes keretek között köszöntötte október 20-án a 2022-es év 
első felében született királyhelmeci lakhelyű gyerekeket. A tizenharmadik alkalom-

mal rendezett ünnepségen a szülők ajándékot, a gyerekek pedig emléklapot, virágot 
és a Rákóczi Szövetség kiadványát, egy babanaplót kaptak. Ez év júniusáig 40 gye-
rek született Királyhelmecen, az októberi babaköszöntőre tizenkilenc babát vittek el 
szüleik, rokonaik. A szülők aláírták a város krónikáját, majd átvették a gyermekük 
nevével és születési dátumával ellátott táblácskát, a babanaplót, az emléklapot, és 
persze egy szál virág is járt minden édesanyának. A helyi óvodások ezúttal is kedves 
műsorral lepték meg a résztvevőket, ezután a Millennium téren a gyerekek tisztele-
tére elültetett gömbakác tövénél elhelyeztek egy emléktáblát az újszülöttek neveivel. 
A facsemetét ezúttal is otthonról hozott vízzel locsolták meg a szülők. A babák fotóit 
és adatait tartalmazó, vízálló kis táblácskák is felkerültek a fák ágaira.
A rendezvény végén Pataky Károly hosszú, boldog életet kívánt a város legifjabb 
polgárainak és az őket nevelőknek: „Ha letekintenek a karjukban fekvő gyerme-
kükre, akkor pont azt látják, ami közös érdekünk és felelősségünk – Királyhelmec 
jövőjét! Vigyázzanak hát rá, óvják, szeressék féltő figyelemmel! Ehhez kívánok 
Önöknek és a kicsiknek is erőt, egészséget, valamint számtalan boldog évet!”

közélet
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A legjobbak közé sorolták 
a királyhelmeci kórházat
Az intézmény „A” minősítést kapott a Transparextől

Hencel Klára igazgató a napokban tanúsítványt vehetett át. A minősítés alapján a Ki-
rályhelmeci Kórház és Rendelőintézet azon szlovákiai intézmények közé tartozik, akik 
átlátható, hozzáférhető és versenyképes 
közbeszerzést folytatnak, vagyis a köz-
beszerzésekkel kapcsolatos minden 
információ nyilvános és bárki számára 
elérhető. Az értékelés során 3904 intéz-
ményt vizsgáltak, ezekből mindössze 
229, a közbeszerzésben részvevő cég 
kapott a vállalati felelősségvállalást 
méltató, A+ minősítést igazoló tanúsít-
ványt. A kitüntetetteket is rangsorolták, 
a királyhelmeci intézmény a legjobbak 
között, az ötödik helyen végzett. 
„Nagyon örülünk, hogy a CSR-tevé-
kenységünket (Corporate social res-
ponsibility – vállalati felelősségválla-
lás – a szerk.megj.) ezzel az elisme-
réssel jutalmazták. Intézményünkben 
a fenntarthatóságot, átláthatóságot és 
a nyílt kommunikációt magától érte-
tődőnek tartjuk. A fejlesztések során 
tekintettel vagyunk az üzletfeleinkre, 
az alkalmazottainkra, és nem utolsó sorban a régió lakosaira, akikkel hatékony, 
nyílt kommunikációt folytatunk. Tevékenységünk során igyekszünk lépéseket ten-
ni a régióban élők életszínvonalának javítása céljából. Ez a minősítés megerősít 
minket abban, hogy jó úton haladunk, és a további fejlesztések szükségességét is 
hangsúlyozza, amire egyébként folyamatosan törekszünk; tehát nem csupán külső 
kritériumok irányítanak bennünket. 
A királyhelmeci kórház társadalmi felelősségvállalása, mint sok más téma, priori-
tást élvez az intézményen belül is. Büszkék vagyunk rá, hogy a legjobbak között 
szerepelhetünk, és rendkívül hálás vagyok a kollégáimnak, akik a közbeszerzé-
seknél hatékony, rugalmas munkát végeznek” – közölte Hencel Klára. 

A jövő borászait keresik a Bodrogközben
Borakadémiát indít a perbenyiki szakközépiskola

Kassa Megye Önkormányzata egy olyan modern oktatási intézet megvalósítását 
tervezi, melynek alapja egy Szőlőskén kialakított, 2023 szeptemberétől a perbe-
nyiki Agrártechnikai és Gasztronómiai Szolgáltatási Szakközépiskola alá tartozó 
kihelyezett, „tokaji intézmény” lesz. Sakáč Silvia, az intézmény igazgatója tájé-
koztatása szerint új termek kialakításával, innovációval, különböző fejlesztésekkel 
összefüggő nagyszabású projektről van szó, amely – az említett oktatási célokon túl 
– a régió fellendítését szolgálja, illetve a foglalkoztathatóság javítását is elősegíti.
 „A borász szakma azoknak a fiataloknak ajánlott, akik érdeklődnek a szőlő termesz-
tése, feldolgozása és a bor készítése iránt, akik elköteleződnek a jó minőségű, méltán 
híres magyar borok készítése és jó hírének fenntartása, emelése iránt. Sokan nem 
tudják, de itt, keleten nagy hiány van ilyen szakemberekből, így hiánypótlónak számít 
a szőlő- és gyümölcstermesztő tanulmányi szak, amelyet terveink szerint jövő szept-
emberben 24 diákkal indítunk a Szőlőskén működő szakközépiskolában. A borászati 
munka fontos része a termékek értékesítése, így az alapképzés az agrárvállalkozás és 
–menedzsment szakkal egészül ki. A négy éves, magyar tannyelvű képzés érettségi-
vel, illetve szakképzettség megszerzésével zárul. Az oktatási intézményben természe-
tesen megmarad az agrárgépesítő és –karbantartó, a szakács, valamint a kertépítő és 
–fenntartó tanulmányi szak, melyeknek oktatása továbbra is szlovák nyelven történik.
A „boriskolában” történő tanulás célja a megfelelő ismeretek szerzése, a borkós-
tolás elsajátítása, amely a bor értő élvezetéhez járul hozzá. Olyan témák segítik 
a megértést, mint a szőlőtermesztés, a borkészítés, a bortípusok, a szőlőfajták, a 

borvidékek, borrégiók, valamint a borgasztro-
nómia területeinek megvitatása. A kurzusok 
mellett számos egyéb tanfolyam egészíti majd 
ki az ismereteket. Az iskolában kóstolókat 
is szerveznek majd – többnyire a tanfolya-
moknál megszokott szemléletben: vagyis az 
elméleti bemutatást vezetett borkóstolás kö-
veti, amely így mind szellemi, mind kulináris 
élményt nyújt. A boriskola sikeres végzősei 
könnyedén elhelyezkedhetnek majd a kör-
nyéken működő borüzemekben, ahol egyre 
nagyobb hiány van a fiatal szakemberekből” 

– tájékoztatott Sakáč Silvia, akitől azt is megtudtuk, hogy az új szakot a környéken 
működő hivatalos borász szakemberek oktatják majd, a jövőben pedig szlovákiai, 
valamint magyarországi boregyetemekkel szeretnének kapcsolatot kialakítani, ké-
sőbb pedig nemzetközi cserediákprogramok megvalósítását tervezik. 
„Nagy öröm számunkra, hogy elindulunk ezen a vonalon, bár jól tudom, hossza-
dalmas, sokrétű és bonyolult munkafolyamat áll előttünk, amely a felsoroltakon 
kívül magába foglalja a szőlőskei iskolakomplexum és környezetének megújítását, 
szőlőkertek telepítését, új munkakörök kialakítását és ezzel összefüggően az alkal-
mazottak koordinálását és még sorolhatnám az előttünk álló feladatokat. Lelkesítő 
a gondolat, hogy egyike vagyunk a nyolc kiválasztott szakközépiskolának, amely 
34 további, a megye által fenntartott intézmény mellett esélyt kapott egy ilyen nagy 
volumenű program megvalósítására. Hálásak vagyunk a bodrogközi megyei kép-
viselőknek, akikkel közösen sikerült elérnünk ezt a sikert” – közölte az igazgató. 
A projekt megvalósítása a bodrogközi megyei képviselők szívügye is – tudtuk meg 
Pataky Károlytól, a megye alelnökétől. „A környéken nem ismeretlen a borszakma 
tanítása, a múltban ugyanis ez egy önálló iskola volt, amely a dél-zempléni régi-
óban végzett szőlészeti és borászati oktatást, és évszázadokon át megőrizte a kü-
lönleges bortermelési technológia történetét. Annyi különbséggel, hogy akkoriban 
a kassai Mezőgazdasági és Vidékszolgáltatási Szakközépiskola volt a fenntartója. 
A Catching-Up Regions Európai Uniós program (amelynek keretében a boraka-
démia kialakítása is zajlik) célja, hogy a tagállamok és az azokon belüli régiók 
közti egyenlőtlenségeket csökkentse, mindehhez pedig az Európai Bizottság és a 
Világbank nyújt pénzügyi segítséget. Ezen intézmények számára bizonyára mi egy 
apró csepp vagyunk Európa tengerében, ám nekem, és megyei képviselőtársaimnak 
első pillanattól kezdve szívbéli meggyőződésünk volt a siker szükségessége. Egy-
séges álláspontot képviseltünk, mindannyiunk számára fontos volt a hagyomány-
őrzés mellett a tanulási lehetőségek bővítése és az oktatás színvonalának emelése. 
A munka azonban nincs elvégezve, az intézmény kialakításához mindenki segít-
ségére, eltökéltségére és kitartására szükség lesz, hiszen a fenntartó, az iskola me-
nedzsmentje, a dolgozók, de a környék polgármesterei is egyformán fontos szerepet 
játszanak a siker elérésében” – közölte Pataky Károly, megyei alelnök. 

Výsledky komunálnych volieb

Kráľovský Chlmec - voľba primátora/starostu
Karol Pataky SZÖVETSÉG – ALIANCIA   78.01%   1632 hlasov

Kráľovský Chlmec - voľba poslancov
Jozef Želinský SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1523 hlasov
Alžbeta Mátéová SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1349 hlasov
Peter Pandy SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1348 hlasov
Zoltán Illés SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1187 hlasov
Zoltán Apacs SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1159 hlasov
Gita Nagyová SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1146 hlasov
Peter Furik SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1129 hlasov
Alexander Fedor SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1120 hlasov
Gejza Sačko SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 1102 hlasov
Peter Tancsák SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený 926 hlasov
Dionýz Tóth NEKA  zvolený 769 hlasov

Voľby do VÚC 2022 - Košický kraj
Výsledky župných volieb

Košický kraj - voľba poslancov

Karol Pataky SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený   8519 hlasov
Jozef Želinský SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený   8465 hlasov
Csaba Furik SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený   6987 hlasov
Peter Pandy SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený   6759 hlasov
Gejza Sačko SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený   5986 hlasov
József Kopasz SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený   5739 hlasov
Ján Juhász SZÖVETSÉG - ALIANCIA zvolený   5001 hlasov

Komunálne voľby 2022
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VI. MIKULÁS-FUTÁS

Időpont:   2022. december 4.   
Helyszín:   királyhelmec, millennium tér

Kezdés:   13:00 órakor
Nevezési díj:   felnőtt 2 euró, gyerek 1 euró 
                                                (14 éves korig)

Királyhelmeci siker a nagytárkányi 
Libagalibán
Nagy érdeklődés mellett zajlott a Márton-napi fesztivál

Tizedik alkalommal szervezte meg Nagytárkány község és a Bodrogközi és Ung-
vidéki Közművelődési Intézet a hazai termékek vásárával egybekötött Márton-
napi vigadalmat, ami idén is több ezer látogatót vonzott. Az októberi rendezvény 
ezúttal is egyedi fesztiválelemeket sorakoztatott fel, köztük a Márton-naphoz kö-

Dôchodcovia sa zišli v znamení ocenenia
Skôr narodeným blahoželali pri príležitosti Svetového dňa starších

V súdržnej dôchodcovskej komunite, v spoločnosti priateľov, oslávilo v našom meste 
14. októbra skoro 200 účastníkov Svetový deň starších. Slávnostné stretnutie sa us-
kutočnilo v priestoroch Gymnázia v Kráľovskom Chlmci a usporiadatelia očakávali 
účasť miestnych skôr narodených vo veku nad 70 rokov s pripraveným hodnotným 
kultúrnym programom, teplou večerou, ďalšími dobrotami a darčekovým balíčkom.
„Dnešné podujatie je venované tomu, aby sme vyjadrili našu vďaku, úctu, rešpekt 
a lásku tým, ktorí po dlhých rokoch strávených prácou prežívajú svoje zaslúžené dô-
chodcovské roky v našom kruhu. Starší vek je v súlade s poriadkom života, je to obdo-
bie dozrievania spojené so životnou múdrosťou a bohatými skúsenosťami. Ďakujeme, 
že ste nám boli vzorom, ďakujeme za ukážku ľudskosti, ktorú ste nám vštepili“ – začala 
svoju uvítaciu reč Beatrix Nagy Tarcaliová, vedúca oddelenia kultúry a vzdelávania.
Pán primátor Karol Pataky vo svojom slávnostnom príhovore zdôraznil dôležitosť 
spoločenského života, pri príležitosti Svetového dňa starších sa vyjadril aj k prob-
lémom v živote skôr narodených, k ich úlohe v spoločnosti, k radostiam, starostiam 
a k pocitu zodpovednosti za kvalitu ich životov a dôležitosti ich podpory.
Po zdraviciach žiaci miestnych vzdelávacích inštitúcií potešili hostí básňami, piesňa-
mi a tancom. V bohatom programe vystúpili deti z materských škôl, žiaci základných 
škôl a základnej umeleckej školy. Účastníci si užívali predstavenie detí s búšiacimi 
srdciami a dojatím – mnohí boli šťastní, že v programe mohli vidieť aj vystúpenie 
svojich vnúčat. Vystúpenie speváckej skupiny Árvalányhaj zožalo všeobecný úspech, 
čo nie je nijaký zázrak, lebo speváci vlastne pozdravili s veľkou láskou svojich vrs-
tovníkov. Po večeri sa mohli účastníci osláv dovôle vytancovať, alebo sa porozprá-
vať s dávno nevidenými známymi.
Pán primátor Karol Pataky sa vyjadril, že v minulých dvoch rokoch epidémia neumož-
nila, aby sa usporiadalo stretnutie pre skôr narodených, no v tomto roku rozoslali viac 
ako 700 pozvánok dôchodcom starším ako 70 rokov. „Veľmi nás potešilo, že sa aula 
gymnázia zaplnila účastníkmi, bolo skvelé vidieť radosť starších. Nálada bola na stret-
nutí rodinného charakteru, oproti zvyčajnej, uvoľnenejšia. Dokazuje to aj fakt, že na 
zábave po skorej večeri mnohí odložili stranou pomôcky na podporu chôdze a oklamúc 
svoj vek, veselo tancovali na živú hudbu. Tak ako na štvrtkovom posedení, aj teraz by 
som chcel citovať slová Andrása Kepesa – spisovateľa a novinára: „Hovorí sa, že keď 
človek začne starnúť, zvádzajú v ňom boj múdrosť a samoľúbosť. Nad kým zvíťazí to 
druhé, ten naposledy ešte zhŕňa rôzne dôležité pozície, začne dokazovať, aké výsledky 
dosiahol počas svojho života a väčšinou je nespokojný, stáva sa z neho mrzutý človek. 
Ale ten múdrejší pomaly pochopí dianie vo svete, veci a hodnoty si nájdu svoje miesto, 
naučí sa riešiť veci s nadhľadom, vie, nad čím sa treba rozčúliť a nad čím nie; stáva sa 
chápajúcim a veselým“. Úprimne dúfam, že pre tu žijúcich skôr narodených platí druhá 
časť uvedenej myšlienky. Želám im, aby prijímali udalosti všedných dní s múdrym opti-
mizmom, a aby im roky a desaťročia, ktoré pred nimi ešte stoja, ubiehali s radosťou. 
Som rád, že sme mohli opäť veselo spoločne oslavovať“ – uzavrel Karol Pataky.

tődő gasztronómiai különlegességekkel. „A Libagaliba az egyik legnépszerűbb 
fesztivál a Bodrogközben. Az emberek örülnek, hogy a tél beállta előtt adódik 
még alkalom a találkozásra, a felhőtlen szórakozásra, és valószínű, hogy a kacsá-
ból és libából készült ételek gondolata is vonzza őket, hiszen ezek aránylag ritkán 
kerülnek otthon az asztalra. Ráadásul itt új fogások kóstolására is van lehetőség 
– közölte Pakosta Andrea, a Bodrogközi és Ung-vidéki Közművelődési Intézet 
igazgatója, aki szerint a rendezvény sikeréhez az is hozzájárult, hogy a nagytárká-
nyi főszervezőkkel teljes összhangban, gördülékenyen folyt a munka.
A Libagaliba elmaradhatatlan része a főzőverseny, amelyre ezúttal is libából, kacsából 
készült ételekkel lehetett benevezni. Az elkészült ételeket Kaldeneker György mester-
szakács értékelte. A főzőverseny nyertese a nagytárkányi Tiszapart csoport lett, Csi-
cser község csapata szerezte meg a második helyezést. A királyhelmeci Helmeczy 
Mihály Alapiskolát képviselő csapat libapörköltet készített, amelyhez dödöllét kínált, 
megszerezve ezzel a mesterszakács elismerését és a harmadik helyezést. A rendez-
vényt (melyen részt vett annak védnöke, Rastislav Trnka megyeelnök, valamint Pata-
ky Károly és Daniel Rusnák alelnökök is), Kassa Megye Önkormányzata is támogatta.

Királyhelmeciek az őszi 
sportrendezvényeken
37. Wizz Air Félmaraton Budapest 
Szeptember második vasárnapján 37. al-
kalommal vágtak neki a 21 kilométeres 
távnak a futók Magyarország kedvenc fél-
maratonján, a Wizz Air Budapest Félmara-
tonon. A világjárvány utáni első 5000 fe-
letti (hazai) félmaratoni mezőnyt láthatták 
a fővárosban. Az eseményre több mint 80 
országból közel 8500-an neveztek. A leg-
több határon túli résztvevő Szlovákiából, 
Lengyelországból, Nagy-Britanniából és 
Németországból érkezett. A 21 kilométeren 
a szurkolókon kívül 10 zenei ponton együt-
tesek, zenészek biztatták a futókat.
A neves versenyről ezúttal sem hiányoztak a 
Királyhelmeci Kocogók és a Helmeczy Mi-
hály Alapiskola tanárai, akik a sport jótékony hatására próbálják felhívni a figyelmet 
városunkban. Priám Geri Gabriella, Leczo Kornélia, Miklós Klára, Balogh Bertalan, 
Varkonda Dávid, Géczi Aranka és Répási Judit ismét sikeresen teljesítette a távot.

99. Kassai Béke Maraton
Október 2-án 99-edszer 
rendezték meg a Nem-
zetközi Kassai Maratont, 
amely a legrégebbi ma-
ratoni futóverseny Euró-
pában és a második leg-
régibb a világon. Az ese-
ményen ezúttal 7000 futó 
állt rajthoz. A Királyhel-
meci Kocogók ezúttal is 
különböző kategóriában 
indultak. A félmaraton 
női mezőnyét Priám Geri 
Gabriella, Borisza Bri-
gitta, Andrea Kovácsová 
teljesítette. A maraton 
váltóban Géczi Aranka és 
Géczi István, a félmaraton 
férfi mezőnyében pedig 
Balogh Bertalan indult.

Fussunk együtt Patrikért – Jótékonysági futóverseny Nagytárkányban 
A királyhelmeci futók jótékonysági rendezvényen vettek részt október 8-án 
Nagytárkányban. A nevezési díjból befolyó összeget a szervezők egy helyi beteg 
kisfiú családjának megsegítésére ajánlották fel. A kocogókat a HMA tanárai, az 
önkormányzati testület néhány tagja és több királyhelmeci család is elkísérte a 
sikeres eseményre. 


